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ACTA DE LA SESSIÓ DE 
Ajuntament Ple 
 
Identificació de la sessió 
 
Núm.  13/2015 
Caràcter: ordinària  
Data: 27 de novembre de 2015 
Horari: de 9.15  a les 17.00  h. 
Lloc: Sala de Plens de Paeria 
 
 
Hi assisteixen: 
 
Àngel Ros Domingo,  Paer en cap  
Montserrat  Mínguez García, Regidora 
Félix Larrosa Piqué,  Regidor 
Xavier Rodamilans de la O, Regidor 
Rafael Peris Martín, Regidor 
Montserrat Parra Albà, Regidora 
Joan Gómez López, Regidor 
Sara Mestres Llussà, Regidora 
Antoni Postius Terrado, Regidor 
Maria Carme Culleré Llavoré, Regidora 
Cristina Núria Simó Andreu, Regidora 
Rosa Maria Salmerón Pallarés, Regidora 
Marta Gispert Rocasalbas, Regidora 
Angeles E. Ribes Duarte, Regidora 
José Luis Osorio Fernández, Regidor 
Daniel Rubio Ruiz, Regidor 
José Maria L. Córdoba Alós, Regidor 
Carles Vega Castellví, Regidor 
Josep Maria Baiget Marqués, Regidor 
Núria Marín Casas, Regidora 
Pau Juvillà Ballester, Regidor 
Francesc Gabarrell Guiu, Regidor 
Dolores López Aguilar, Regidora 
Joan Vilella Felip, Regidor 
Carlos González Iglesias Regidor 
Sergio Talamonte Sánchez  Regidor 
Jesús Gutiérrez Bustillo,  Secretari 
Jordi Sanuy Vallés,  Interventor 
Ma. Luisa Sanz Llavallol Tresorera  
Montse Tomàs Pallerols,  Oficial Major 
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Excusa l’assistència: 
 
Francesc Josep Cerdà Esteve, Regidor 

 
 
  
ORDRE DEL DIA 
 
1.- APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar l’acta de la sessió anterior feta el dia 30 d’octubre de 
2015. 
 
 
2.- DONAR COMPTE DELS DECRETS DICTATS PER L’ALCALDI A DES DEL 
DARRER PLE 
 
La Corporació resta assabentada dels decrets dictats per l’Alcaldia des del darrer Ple i 
que van del núm. 6909 fins al núm. 7689, ambdós inclosos. 
 
 
3.- DONAR COMPTE ESPECÍFIC DE DECRETS D’ALCALDIA 
 
La Corporació resta assabentada dels següents decrets dictats per l’Alcaldia: 
 

- Decret de 3-11-2015 de delegació d’exercici de diverses competències a favor 
de la tinenta d’alcalde Sra. Montserrat Mínguez García. 

 
- Decret de 3-11-2015 de delegació de diverses competències a favor del tinent 

d’alcalde Sr. Fèlix Larrosa Piqué. 
 

- Decret de 3-11-2015 de delegació d’exercici de diverses competències a favor 
de la regidora Sra. Sara Mestres Llussà. 

 
- Decret de 4-11-2015 de nomenament del Sr. Rafael Peris Martín com a 

president de l’Institut Municipal d’Ocupació. 
 

- Decret de 4-11-2015 de nomenament del Sr. Rafael Peris Martín com a 
president de l’organisme autònom Turisme de Lleida. 

 
- Decret de 10-11-2015 de nomenament del Sr. Josep Tort i Bardolet com a 

Comissionat de l’Alcaldia per la candidatura de la Seu Vella de Lleida com a 
Patrimoni Mundial de la UNESCO. 

 
- Decret de 11-11-2015 de nomenament de representants de l’Ajuntament de 

Lleida en els Consells de participació dels Centres de la ciutat. 
 

- Decret de 11-11-2015 de nomenament de representants de l’Ajuntament de 
Lleida en els Consells Escolars de les escoles bressol de la ciutat. 
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- Decret de 11-11-2015 de nomenament de representants en els Consells 
Escolars dels centres concertats d’ensenyament no universitari de la ciutat. 

 
- Decret de 11-11-2015 de nomenament de representants en els Consells 

Escolars dels centres públics d’ensenyament no universitari de la ciutat. 
 

- Decret de 11-11-2015 de designació de la regidora Sra. Montserrat Parra Albà 
com a representant de l’Ajuntament al Ple del Consorci per a la Normalització 
Lingüística de Catalunya. 

 
 
4.- FIXACIÓ DE LA DATA EL PLE EXTRAORDINARI DE PRES SUPOSTOS PER A 
L’EXERCICI 2016 
 
El senyor alcalde dona compte de l’acord de la Junta de Portaveus pel qual es va fixar 
que el Ple ordinari del mes de desembre es farà el dimarts dia 22 de desembre. 
 
Es ratifica per unanimitat el canvi de data del Ple ordinari de desembre.  
 
 
5.- APROVACIÓ DE LES BASES QUE HAN DE REGIR EL CONC URS DE CARTELLS 
PER ANUNCIAR L’ACTIVITAT DE TARDES DE BALL, ADREÇAT  A ALUMNES DE 
L’ESCOLA D’ART LEANDRE CRISTÒFOL 
 
Vist l’informe emès per la Cap de la Unitat Técnica de Gent Gran en que explica 
l’activitat de Tardes de Ball. 
 
Atès que l’activitat està inclosa en la Guia d’Activitats per a la Gent Gran 2015/2016. 
 
Atès que l’Ajuntament de Lleida  té  com a objectiu en la seva actuació envers la gent 
gran la promoció de l’envelliment saludable. En aquesta línia, es programen un seguit 
d’activitats encaminades a promoure en bon estat físic, psíquic i social de la gent gran 
de la ciutat.  
 
Atès que per fer difusió de l’activitat, es convoca cada any un concurs per elaborar el 
cartell que l’ anuncia. El concurs té una dotació de 600€. 
 
El concurs es convoca  pels alumnes de 2on curs de gràfica publicitària de l’Escola d’Art 
Leandre Cristòfol.  
 
Atès el que especifiquen les bases que han de regir el concurs. 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar la proposta següent del regidor de Polítiques per als 
Drets de les Persones: 
 
1r. Aprovar les Bases i la Convocatòria del Concurs de Cartells de Tardes de Ball. 
 
2n. Disposar la despesa d’aquest Concurs a càrrec de la partida pressupostària 05-310-
8100. 
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3r. Ordenar el pagament de la quantitat fixada com a premi del concurs (600 €). 
 
 
6.- APROVACIÓ DEL CONVENI DE COL·LABORACIÓ AMB LA B ANDA 
MUNICIPAL DE LLEIDA, PER REGULAR I FIXAR L’ÚS DE L’ EDIFICI DE 
L’AUDITORI MUNICIPAL ENRIC GRANADOS L’ANY 2016 
 
L’Ajuntament de Lleida, és titular de l’equipament cultural Auditori Municipal Enric 
Granados. 
 
l’Ajuntament de Lleida en l’esmentat centre cultural vol promoure la presència de grups 
musicals en residència  que incentivin la cultura musical del territori, així com oferir-los 
un espai d’estudi, de debat, de realització de tallers, de coordinació, etc. de les seves 
activitats així com la possibilitat de participar activament en la temporada de l’Auditori o 
en altres activitats municipals. 
 
La Banda Municipal de Lleida és una formació sense ànim de lucre amb l’objectiu 
d’oferir a les persones de les terres de Lleida una formació musical on puguin 
desenvolupar les seves aptituds musicals en un nivell no professional però de suficient 
qualitat com per participar activament en la vida cultural del territori. 
 
La Banda Municipal de Lleida està legalment constituïda amb un conjunt de membres 
que abasten tota la família dels instruments de vent i percussió, amb uns 50 músics 
habituals. 
 
Ambdues parts tenen la voluntat de formalitzar un conveni de col·laboració per tal de 
regular i fixar l’ús de l’espai de l’edifici de l’Auditori per la Banda Municipal de Lleida. 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar la proposta següent de la regidora de Polítiques a 
favor de la Creativitat, la cultura, l’educació i els esports: 
 
Aprovar el conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Lleida i la Banda Municipal 
de Lleida, per regular i fixar l’ús de l’edifici de l’Auditori l’any 2016.  
 
 
7.- APROVACIÓ DEL CONVENI DE COL·LABORACIÓ AMB L’AS SOCIACIÓ 
BANDA SIMFÒNICA UNIÓ MUSICAL DE LLEIDA, PER REGULAR  I FIXAR L’ÚS DE 
L’EDIFICI DE L’AUDITORI MUNICIPAL ENRIC GRANADOS L’ ANY 2016  
 
L’Ajuntament de Lleida, és titular de l’equipament cultural Auditori Municipal Enric 
Granados. 
 
l’Ajuntament de Lleida en l’esmentat centre cultural vol promoure la presència de grups 
musicals en residència  que incentivin la cultura musical del territori, així com oferir-los 
un espai d’estudi, de debat, de realització de tallers, de coordinació, etc. de les seves 
activitats així com la possibilitat de participar activament en la temporada de l’Auditori o 
en altres activitats municipals. 
 
L’Associació Banda Simfònica Unió Musical de Lleida és una Associació sense ànim 
de lucre amb l’objectiu de promocionar la música en tots els seus àmbits com a mitjà 
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de creixement personal i social utilitzant l’associacionisme musical, sense cap 
distinció, social, religiosa, política, econòmica ni de gènere.  
 
L’Associació Banda Simfònica Unió Musical de Lleida és una Associació legalment 
constituïda que compta amb un conjunt musical (BANDA SIMFÒNICA) format per 50-
70 músics habituals de les famílies dels instruments de corda, vent i percussió. 
 
Ambdues parts tenen la voluntat de formalitzar un conveni de col·laboració per tal de 
regular i fixar l’ús de l’espai de l’edifici de l’Auditori per L’Associació Banda Simfònica 
Unió Musical de Lleida. 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar la proposta següent de la regidora de Polítiques a 
favor de la Creativitat, la cultura, l’educació i els esports: 
 
Aprovar el conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Lleida i l’Associació Banda 
Simfònica Unió Musical de Lleida, per regular i fixar l’ús de l’edifici de l’Auditori l’any 
2016.  
 
 
8.- APROVACIÓ DEL CONVENI DE COL·LABORACIÓ AMB L’AS SOCIACIÓ 
LLEIDART ENSEMBLE, PER REGULAR I FIXAR L’ÚS DE L’ED IFICI DE 
L’AUDITORI MUNICIPAL ENRIC GRANADOS L’ANY 2016  
 
L’Ajuntament de Lleida, és titular de l’equipament cultural Auditori Municipal Enric 
Granados. 
 
l’Ajuntament de Lleida en l’esmentat centre cultural vol promoure la presència de grups 
musicals en residència  que incentivin la cultura musical del territori, així com oferir-los 
un espai d’estudi, de debat, de realització de tallers, de coordinació, etc. de les seves 
activitats així com la possibilitat de participar activament en la temporada de l’Auditori o 
en altres activitats municipals. 
 
l’Associació LleidArt Ensemble és una formació sense ànim de lucre amb l’objectiu 
d’associar joves professionals de la música que coincideixen en la proximitat de 
territori de les terres de ponent de Catalunya per així poder apropar i fomentar la 
música clàssica de petit format a tots els públics, en especial a les terres de ponent, 
així com també difondre la música de cambra en diversos formats per tal de potenciar-
ne el seu valor cultural. 
 
l’Associació LleidArt Ensemble és una formació legalment constituïda amb un conjunt 
de membres que abasten diferents especialitats instrumentals. 
 
Ambdues parts tenen la voluntat de formalitzar un conveni de col·laboració per tal de 
regular i fixar l’ús de l’espai de l’edifici de l’Auditori per l’Associació LleidArt Ensemble. 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar la proposta següent de la regidora de Polítiques a 
favor de la Creativitat, la cultura, l’educació i els esports: 
 
Aprovar el conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Lleida i l’Associació LleidArt 
Ensemble, per regular i fixar l’ús de l’edifici de l’Auditori l’any 2016.  
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9.- APROVACIÓ DEL CONVENI DE COL·LABORACIÓ AMB EL C OR DE CAMBRA 
DE L’AUDITORI ENRIC GRANADOS, PER REGULAR I FIXAR L ’ÚS DE L’EDIFICI 
DE L’AUDITORI MUNICIPAL ENRIC GRANADOS L’ANY 2016  
 
L’Ajuntament de Lleida, és titular de l’equipament cultural Auditori Municipal Enric 
Granados. 
 
l’Ajuntament de Lleida en l’esmentat centre cultural vol promoure la presència de grups 
musicals en residència  que incentivin la cultura musical del territori, així com oferir-los 
un espai d’estudi, de debat, de realització de tallers, de coordinació, etc. de les seves 
activitats així com la possibilitat de participar activament en la temporada de l’Auditori o 
en altres activitats municipals. 
 
El  Cor de Cambra de l’Auditori Enric Granados és una formació sense ànim de lucre 
amb la finalitat d’estudiar, divulgar i interpretar música de qualsevol època o estil, per 
tal d’oferir a les persones de les terres de Lleida una formació coral on puguin 
desenvolupar les seves aptituds musicals en un nivell no professional però de suficient 
qualitat com per participar activament en la vida cultural del territori. 
 
El Cor de Cambra de l’Auditori Enric Granados és una formació legalment constituïda 
amb un conjunt de membres que abasten les diferents veus de l’àmbit vocal. 
 
Ambdues parts tenen la voluntat de formalitzar un conveni de col·laboració per tal de 
regular i fixar l’ús de l’espai de l’edifici de l’Auditori pel Cor de Cambra de l’Auditori 
Enric Granados. 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar la proposta següent de la regidora de Polítiques a 
favor de la Creativitat, la cultura, l’educació i els esports: 
 
Aprovar el conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Lleida i el Cor de Cambra de 
l’Auditori Enric Granados, per regular i fixar l’ús de l’edifici de l’Auditori l’any 2016.  
 
 
10.- APROVACIÓ DEL CONVENI DE COL·LABORACIÓ ENTRE E L 
DEPARTAMENT DE CULTURA DE LA GENERALITAT DE CATALUN YA, 
L’OFICINA DE SUPORT A LA INICIATIVA CULTURAL I L’AJ UNTAMENT DE 
LLEIDA, EN RELACIÓ AMB ELS EQUIPAMENTS DE L‘AUDITOR I MUNICIPAL 
ENRIC GRANADOS, EL TEATRE DE LA LLOTJA I EL TEATRE MUNICIPAL DE 
L’ESCORXADOR, PER AL SUPORT A LA SEVA PROGRAMACIÓ D ’ARTS 
ESCÈNIQUES I MÚSICA DURANT EL 2015 
 
El Departament de Cultura de la Generalitat de Catalunya ha donat suport econòmic a la 
programació professional estable dels equipaments de titularitat municipal o gestionats 
per municipis (equipaments privats però gestionats per un ens públic en virtut de 
convenis o acords). El Departament de Cultura de la Generalitat de Catalunya ho ha fet 
a través de l’ Oficina de Suport a la Iniciativa Cultural, empresa pública adscrita al 
Departament de Cultura, i amb el desplegament del Sistema Públic d’Equipaments 
Escènics i Musicals de Catalunya. 
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El Decret 48/2009, de 24 de març, crea i regula el Sistema Públic d’Equipaments 
Escènics i Musicals de Catalunya. Aquesta normativa estableix diferents tipologies dels 
esmentats equipaments municipals i regula diferents tipus de suport econòmic en funció 
de la tipologia.  
 
Els equipaments Auditori Municipal Enric Granados, Teatre de la Llotja i Teatre 
Municipal de l’Escorxador formen part del Sistema esmentat amb la categoria E3, amb 
la qual cosa el sistema de suport és el conveni. 
 
D’acord amb l’article 8 del Decret 48/2009, de 24 de març, s’estipula que la fórmula de 
suport per als equipaments escènics i musicals locals multifuncionals i també pels 
centres de producció territorial, es farà amb la signatura d’un conveni específic anual. I 
en annex I al citat conveni es desenvolupa aquesta fórmula de suport. 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar la proposta següent de la regidora de Polítiques a 
favor de la Creativitat, la cultura, l’educació i els esports: 
 
Aprovar el conveni de col·laboració entre el Departament de Cultura de la Generalitat 
de Catalunya, l’Oficina de Suport a la Iniciativa Cultural i l’Ajuntament de Lleida, en 
relació amb els equipaments de l’Auditori Municipal Enric Granados, el Teatre de la 
Llotja i el Teatre Municipal de l’Escorxador, per al suport a la seva programació d’arts 
escèniques i música durant el 2015.  
 
 
11.- APROVACIÓ DEL CONVENI DE COL·LABORACIÓ ENTRE E L 
DEPARTAMENT DE CULTURA DE LA GENERALITAT DE CATALUN YA, 
L’OFICINA DE SUPORT A LA INICIATIVA CULTURAL I L’AJ UNTAMENT DE 
LLEIDA PER AL PROGRAMA D’EXPOSICIONS I ACTIVITATS D EL CENTRE 
D’ART LA PANERA  
 
El Centre d’Art la Panera és una plataforma de producció, difusió, formació i exhibició 
de les arts visuals al nostre país i pretén ser un instrument que estableixi ponts entre la 
creació visual i la creació produïda en d’altres àmbits culturals. El seu programa 
expositiu abasta projectes individuals i exposicions temàtiques que aborden qüestions 
cabdals del moment, i que suposen una presa de posició per part del centre davant de 
les controvèrsies que generen. Defensa l’art com una eina educativa especialment 
vàlida per a reforçar els diferents programes escolars. L’art contemporani, per la seva 
riquesa expressiva, pels múltiples interrogants que planteja i pels diversos horitzons 
que proposa, contribueix a la formació d’individus receptius, crítics, dialogants, 
imaginatius i reflexius. Amb l’objectiu d’abordar la transversalitat que s’està produint 
entre disciplines artístiques, i el desig de donar eines útils als docents a l’hora de 
tractar els diferents llenguatges de la cultura contemporània, tenint present la creixent 
multidisciplinarietat del panorama artístic contemporani, els continguts de les activitats 
no només es vinculen amb les arts visuals, sinó amb molts altres aspectes relacionats 
amb la cultura contemporània com la literatura, el cinema, l’arquitectura, el disseny, la 
ciència i la robòtica, entre altres.  
 
La Llei 7/2011, de 27 de juliol, de mesures fiscals i financeres crea l’Oficina de Suport 
a la Iniciativa Cultural com a entitat de dret públic subjecte al dret privat adscrita al 
Departament de Cultura, amb l’objecte de concentrar les iniciatives de suport i foment 
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del Departament de Cultura i de les entitats adscrites, excepte l’Institut Català de les 
Empreses Culturals. 
 
L’Ajuntament de Lleida manifesta un compromís amb les arts visuals i en el foment de 
la cooperació entre els municipis i el Departament de Cultura per tal de consolidar i 
projectar la xarxa, nacionalment i internacionalment. Tanmateix manifesta la seva 
voluntat de promocionar, en el Centre d’Art La Panera, una programació 
contemporània centrada en una línia d’acció que interrelacioni l’activitat educativa, el 
territori i la interacció social. 
 
La Llei 26/2009, de 23 de desembre, de mesures fiscals i financeres publicada al  
DOGC número 5537 de 31 de desembre ha modificat l’article 94 del Decret legislatiu 
3/2002, de 24 de desembre, pel qual s'aprova el Text refós de la Llei de finances 
públiques de Catalunya publicat al DOGC número 3791A, de 31 de desembre. L’article 
al·ludit estableix al final del seu apartat 5 que “Les transferències, les subvencions 
directes i les subvencions establertes amb caràcter nominatiu per la Llei de 
pressupostos de la Generalitat que es facin a favor de consorcis, fundacions i altres 
persones jurídiques per quantia superior a cinquanta mil euros s'han de formalitzar 
mitjançant convenis”.  
 
És interès compartit per les parts el col·laborar, mitjançant la signatura d’aquest 
conveni, en el finançament de les activitats programades durant 2015, destinades al 
programa d’exposicions i activitats del Centre d’Art la Panera 2015, mitjançant la 
concessió d’una subvenció directa a l’Ajuntament de Lleida, ajustada a la normativa 
reguladora en aquesta matèria.  
 
Per unanimitat s’acorda aprovar la proposta següent de la regidora de Polítiques a 
favor de la Creativitat, la cultura, l’educació i els esports: 
 
Aprovar el conveni de col·laboració entre el Departament de Cultura de la Generalitat 
de Catalunya, l’Oficina de Suport a la Iniciativa Cultural i l’Ajuntament de Lleida en el 
programa d’exposicions i activitats del Centre d’Art la Panera 2015. 
 
 
12.- APROVACIÓ DEL CONVENI DE COL·LABORACIÓ AMB LA FUNDACIÓ 
BANCÀRIA “LA CAIXA” AMB MOTIU DE L’ORGANITZACIÓ D’ EL MUSICAL  A 
L’AUDITORI MUNICIPAL ENRIC GRANADOS 
 
La Fundació Bancària Caixa d’Estalvis i Pensions de Barcelona, contempla entre els 
seus objectius  aproximar les manifestacions culturals i de formació més exigents a 
sectors especialitzats i al públic en general. 
 
Que sent un dels camps d’actuació d’aquest treball la música, ambdues institucions  
estan interessades en formalitzar un conveni per tal de regular l’organització conjunta 
d’un concert participatiu a Lleida amb el títol EL MUSICAL.  
 
Amb 22 vots a favor dels grups municipals del PSC, CiU, C’s, ERC-Avancem i  PP i 4 
vots en contra dels grups municipals de Crida per Lleida-CUP i Comú de Lleida, 
s’acorda aprovar la proposta següent de la regidora de Polítiques a favor de la 
Creativitat, la cultura, l’educació i els esports: 
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Aprovar el conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Lleida i la Fundació Bancària 
Caixa d’Estalvis i Pensions de Barcelona, per a la organització conjunta d’un concert 
participatiu a la ciutat de Lleida amb el títol de “EL MUSICAL”. 
 
 
 
13.- APROVACIÓ DE LA CONVOCATÒRIA DEL XXIIÈ CONCURS  
INTERNACIONAL DE PIANO RICARD VIÑES  
 
L’Ajuntament de Lleida, convoca anualment el Concurs Internacional de piano Ricard 
Viñes, per tal de promoure i dinamitzar la formació i les actuacions de joves intèrprets i 
difondre el seu treball i la música per a piano en general. 
 
Vistes les Bases que han de regir el XXIIè. Concurs Internacional del Piano Ricard 
Viñes, aprovades definitivament per acord del Ple de 4 d’octubre de 2013. 
 
 
Atès que el Concurs te caràcter internacional i que les tasques preparatòries i 
d’organització requereixen el coneixement, amb una anticipació suficient, per part dels 
interessats. 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar la proposta següent de la regidora de Polítiques a 
favor de la Creativitat, la cultura, l’educació i els esports: 
 
1r.  Aprovar la convocatòria del XXIIè. Concurs Internacional de Piano Ricard Viñes. 
 
2n. Ordenar la publicació al butlletí Oficial de la Província de Lleida de la convocatòria 
del XXIIè. Concurs Internacional de Piano Ricard Viñes. 
 
3r. El termini de presentació de sol·licituds per a participar en el XXIIè Concurs 
Internacional de Piano Ricard Viñes, s’obrirà l’endemà de la publicació de la 
convocatòria en el Butlletí Oficial de la Província i finalitzarà, d’acord amb el que 
disposa la base novena de la convocatòria, el dia 21 d’abril de 2016.  
 
 
14. APROVACIÓ DEL PLEC DE CLÀUSULES ADMINISTRATIVES  PARTICULARS I 
EL PLEC DE PRESCRIPCIONS TÈCNIQUES QUE HA DE REGIR LA 
CONTRACTACIÓ, MITJANÇANT PROCEDIMENT OBERT AMB DIVE RSOS 
CRITERIS D’ADJUDICACIÓ I TRAMITACIÓ ANTICIPADA, DEL   CONTRACTE DE 
SERVEIS, D’ATENCIÓ TELEFÒNICA MITJANÇANT EL TELÈFON  D’ATENCIÓ 
CIUTADANA 010, ATENCIÓ TELEFÒNICA AL TAXI ADAPTAT I  SUPORT DE 
CENTRALETA DE L’AJUNTAMENT DE LLEIDA. CONTRACTE RES ERVAT A 
CENTRES ESPECIALS DE TREBALL I INICI DE LA LICITACI Ó 
 
Amb 19 vots a favor dels grups municipals del PSC, CiU, C’s i PP i  7 abstencions dels 
grups municipals d’ERC-Avancem, Crida per Lleida-CUP i Comú de Lleida, s’acorda 
aprovar la proposta següent de la regidora de la Gestió dels Recursos municipals la 
hisenda municipal i polítiques de transparència: 
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1r.- Aprovar el Plec de Clàusules Administratives Particulars i el Plec de Prescripcions 
Tècniques per a la contractació, mitjançant procediment obert amb diversos criteris 
d’adjudicació i tramitació anticipada, contracte reservat a Centres Especials de Treball 
dels Serveis d’atenció telefònica mitjançant el telèfon d’atenció ciutadana 010,  al 
servei de taxi adaptat i suport de centraleta de l’Ajuntament de Lleida, per un import de 
160.661,15 € + 33.738,85 € d’IVA (Total: 194.400,00 €) amb el següent desglossament 
per anys: 
 

Període Base  IVA 21%  Total  
01/03/2016 a 
31/12/2016 66.942,14 14.057,85 80.999,99 
01/01/2017 a 
31/12/2017 80.330,58 16.869,42 97.200,00 
01/01/2018 a 
28/02/2018 13.388,43 2.811,58 16.200,01 

TOTAL 160.661,15 33.738,85 194.400,00 
 
2n.- La despesa derivada d’aquesta contractació es farà efectiva amb càrrec a la 
partida corresponent del pressupost de l’Ajuntament de Lleida, per l’exercici 2016 per 
valor de 80.999,99 €. i per l’exercici 2017 per valor de 97.200,00 € i per l’exercici 2018 
per valor de 16.200,01€. 
 
3r.- Iniciar procediment licitatori, mitjançant procediment obert amb diversos criteris 
d’adjudicació i tramitació anticipada i sotmès a regulació harmonitzada, contracte 
reservat a Centres Especials de Treball, d’acord amb allò establert a l’art. 109, 110.2, 
157 i següents del RDL 3/2011, de 14 de novembre pel qual s’aprova el Text Refós de 
la Llei de Contractes del Sector Públic. 
 
4t.- Delegar de forma expressa a l’Alcaldia tots els actes de desenvolupament o 
execució del present acord incloent l’adjudicació, formalització del contracte i altres.  
 
 
15.- EXPEDIENT DE GESTIÓ TRIBUTÀRIA. IMPOST DE CONS TRUCCIONS, 
INSTAL·LACIONS I OBRES, CONSERVACIÓ I BONIFICACIÓ 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar la proposta següent de la Presidència de la Comissió 
Informativa per les Polítiques de Gestió dels recursos, la seguretat pública i 
l’organització municipal: 
 
1r. Declarar com a obra d’especial interès o utilitat municipal l’adequació dels espais 
docents a la facultat de Medicina de la Universitat de Lleida al Carrer Montserrat Roig 
núm. 2. 
 
2n. Aplicar una bonificació del 50% practicant la corresponent liquidació provisional de 
l’ICIO, segons expedient de llicència d’obres LO15-718 al tipus de gravamen del 3%, 
l’import de la qual s’ajustarà a 50% de la quota resultant de 158.439,92 €, és a dir una 
quota final de 79.219,96 €. 
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16.- DONANT COMPTE DELS ESTATS D’EXECUCIÓ DELS PRES SUPOSTOS DE 
L’AJUNTAMENT, OOAA I EMPRESES A 30/09/2015 I DE L’I NFORME 18/2015 DE 
LA SINDICATURA DE COMPTES DE CATALUNYA 
 
La Corporació resta assabentada del següent: 
 

a) Estat d’execució dels pressupostos i del moviment de la Tresoreria de 
l’Ajuntament, Organismes Autònoms i la societat mercantil de capital 
íntegrament municipal a 30/09/2015, en compliment d’allò disposat a l’article 
207 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, i article 84 de les Bases 
d’Execució del Pressupost Municipal. 

b) Informe 18/2015 de la Sindicatura de Comptes de Catalunya relatiu al control 
intern en municipis de més de 100.000 habitants. 

 
 
 
17.- INFORME DONANT COMPTE DE LA TRAMESA DE DADES A L MINISTERI 
D’HISENDA I ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES CORRESPONENT AL TERCER 
TRIMESTRE DE 2015, D’ACORD AMB L’ORDRE HAP/2105/201 2, D’1 D’OCTUBRE, 
RELATIU AL PRESSUPOST DE L’EXERCICI 2015 
 
En compliment del que es disposa a l’article 16 de l’Ordre HAP/2105/2012, d’1 
d’octubre, s’ha elaborat l’informe referent a l’actualització de dades d’execució del 
pressupost i dels estats financers de les entitats que formen part del sector de les 
administracions públiques d’aquesta Corporació, corresponents al tercer trimestre de 
l’exercici 2015. 
 
Així mateix, l’informe inclou les dades corresponents a l’informe d’avaluació 
actualitzada del compliment de l’objectiu que contempla la Llei orgànica 2/2012 i que 
suposa que el pressupost en execució de les entitats que formen part del sector de les 
administracions públiques d’aquesta Corporació amb projecció a final d’exercici, 
compleix objectiu d’estabilitat pressupostària i la regla de despesa. 
 
En conseqüència, s’acorda: 
 
Donar-se per assabentats de l’informe esmentat a què es refereix l’article 16 de l’Ordre 
HAP/2105/2012, d’1 d’octubre i de la tramesa al Ministeri d’Hisenda i Administracions 
Públiques de l’esmentada documentació.  
 
 
18.- APROVACIÓ DEL PLEC DE CLÀUSULES ADMINISTRATIVE S PARTICULARS 
I DEL PLEC DE PRESCRIPCIONS TÈCNIQUES QUE REGEIXEN LA 
CONTRACTACIÓ D’OBRES, MITJANÇANT PROCEDIMENT OBERT AMB 
DIVERSOS CRITERIS  D’ADJUDICACIÓ I TRAMITACIÓ ANTIC IPADA, DEL PLA 
DE MANTENIMENT, CONSERVACIÓ I MILLORA DE PAVIMENTS I BRIGADA 
D’ACCIÓ IMMEDIATA, ANY 2016  
 
Amb 19 vots a favor dels grups municipals del PSC, CiU, C’s i PP, 2 vots en contra del 
Grup Municipal del Comú de Lleida i 5 abstencions dels grups municipals d’ ERC-
Avancem i Crida per Lleida-CUP, s’acorda aprovar la proposta següent del regidor de 
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Promoció i gestió de l’hàbitat urbà i rural i la sostenibilitat: 
 
1r.- Aprovar el  Plec Clàusules Administratives Particulars i el Plec de Prescripcions 
Tècniques que regeixen la contractació d’obres, mitjançant procediment obert amb 
diversos criteris d’adjudicació i tramitació anticipada, del Pla de manteniment, 
conservació i millora de paviments i Brigada d’Acció Immediata, any 2016, amb un 
pressupost de 446.280,99 € + 93.719,01 € (Total: 540.000,00 €). 
 
2n.- La despesa derivada d’aquesta contractació es farà efectiva amb càrrec a la 
partida corresponent del pressupost de l’Ajuntament de Lleida, per l’exercici 
pressupostari de l’any 2016 per valor de 540.000,00 €. 
 
3r.-  Iniciar procediment licitatori, mitjançant procediment obert, amb diversos criteris 
d’adjudicació i de forma anticipada, d’acord amb allò  establert a l’art. 142 del RDL 
3/2011, de 14 de novembre pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei de Contractes del 
Sector Públic. 
 
4t.- Aquesta adjudicació resta condicionada a l’existència de crèdit adequat i suficient 
en l’exercici pressupostari de l’any 2016, d’acord amb allò establert a l’art. 110.2 del 
Text Refós de la Llei de Contractes del Sector Públic. 
 
5è.- Delegar de forma expressa a l’Alcaldia tots els actes de desenvolupament o 
execució del present acord incloent l’adjudicació, formalització del contracte i altres.  
 
 
19.- RATIFICACIÓ DE L’ACORD DE DISSOLUCIÓ DE LA RUT A DEL TEMPLE 
 
Vista la proposta del regidor de Promoció de la Ciutat, del Comerç, del Turisme i de 
l’Ocupació, amb 23 vots a favor dels grups municipals del PSC, CiU, C’s, Crida per 
Lleida-CUP, PP i Comú de Lleida i 3 abstencions del Grup Municipal d’ERC-Avancem, 
s’acorda: 
 
1r . Ratificar l’acord de la dissolució del Consorci Ruta del Temple 
 
2n. Traslladar l’acord al President del Consorci per a la realització dels actes 
necessaris per a la execució de l’acord. 
 
 
20.- MANIFEST INSTITUCIONAL: DIA INTERNACIONAL PER A L’ELIMINACIÓ DE 
LA VIOLÈNCIA ENVERS LES DONES 
 
El senyor alcalde llegeix el manifest, consensuat anteriorment en la junta de 
Portaveus, amb el text següent: 
 
“Avui 25 de novembre, les administracions públiques i la societat civil tornem a trobar-
nos per manifestar, una vegada més, el rebuig a la violència masclista i denunciar-ne 
les causes que l’originen amb la ferma voluntat de no detenir-nos fins eradicar-la.  
 
En el compromís d’eradicar la violència masclista totes les institucions públiques, molt 
especialment els Ajuntaments Catalans, de la mà de les entitats de dones i del 
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moviment feminista, ens hem unit per dotar Catalunya d’un marc legal, per construir 
una xarxa de recursos d’atenció i recuperació per a les dones i per als seus fills i filles i 
per dissenyar protocols d’actuació que compten amb la participació de persones 
professionals d’àmbits diversos. Per la seva banda, la societat catalana augmenta dia 
a dia la seva sensibilitat i implicació davant les diferents manifestacions de la violència 
masclista.  
 
Això no obstant, la violència contra les dones és una realitat persistent i cruenta tal i 
com demostren les xifres de dones assassinades i les denúncies per violència 
masclista i, en concret, per agressió sexual. L’amenaça de ser violentades és 
permanent i s’accentua entre les dones més joves, fet que posa de manifest la 
necessitat d’abordar àmpliament les causes i les conseqüències, els perquès i les 
complicitats a nivell individual i social.  
 
En aquest sentit, és del tot imprescindible denunciar la complicitat social  i cultural dels 
missatges que fomenten el sexisme, de les imatges que tracten el cos de les dones 
com a objectes sexuals, de les narratives que emmascaren les agressions sexuals 
contra les dones i les fan responsables de l’agressió viscuda, de les actituds que 
promouen estereotips de gènere i rols patriarcals i de la banalització del masclisme.  
 
Les institucions i les organitzacions de la societat civil hem de ser un reflex fidel de 
l'alternativa que representem i del compromís que defensem per l’eradicació de la 
violència masclista. La   nostra responsabilitat individual i col·lectiva passa per 
acceptar que no hi ha canvi social que no comenci per nosaltres mateixos i per 
entendre que la violència contra les dones és conseqüència d’un sistema social que 
porta inscrit en el seu ADN el masclisme com a ordre simbòlic per significar i 
interpretar la realitat.  
 
Tal i com recull la llei catalana, del dret de les dones a eradicar la violència masclista, 
el masclisme és el concepte que defineix les conductes de domini, control i abús de 
poder dels homes sobre les dones i que ha imposat un model de masculinitat que 
encara és valorat per una part de la societat com a superior. La violència masclista és 
l’expressió més greu i devastadora d’aquesta cultura que destrueix vides i impedeix els 
desenvolupament dels drets, la igualtat d’oportunitats i les llibertats de les dones.  
 
Conseqüentment, la violència masclista només es pot eradicar si desautoritzem 
l’estructura ideològica patriarcal que legitima la desigualtat i la subordinació de les 
dones i organitza la vida a partir d’un principi de jerarquia que situa les dones com a 
ciutadanes de segona categoria.  
 
Per tant, és prioritari situar la prevenció d’aquesta violència com una política 
estratègica, més encara en aquest context de construcció de noves estructures i 
d’ideació d’un nou horitzó de possibilitats. Catalunya necessita un Pla de Prevenció a 
nivell nacional que reconegui la urgència d’establir pràctiques de deconstrucció del 
paradigma patriarcal i dels discursos masclistes. És per això que les institucions 
públiques, conjuntament amb la societat civil, hem de trobar les eines per desplegar la 
Llei d’igualtat efectiva de dones i homes, aprovada al passat mes de juliol, perquè és 
amb el treball de construir una societat democràtica moderna que eradiqui el sistema 
patriarcal i androcèntric que aconseguirem fer front a la violència masclista.  
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Aquest és el compromís que avui volem manifestar públicament les institucions 
catalanes, amb la voluntat de sumar esforços i crear sinergies de treball cooperatiu 
que ens permetin construir conjuntament dinàmiques innovadores per eradicar 
definitivament la violència masclista que representa una greu vulneració dels drets 
humans i atempta contra la igualtat efectiva entre dones i homes”. 
 
 
 
21.- MOCIÓ  PROMOGUDA PER L’ASSOCIACIÓ DE JOVES SOL IDARIS EN 
ACCIÓ, ASSOCIACIÓ AMICS DEL SÀHARA DE LES TERRES DE  PONENT 
(AASTP) I COORDINADOR D’ONGD I ALTRES MOVIMENTS SOL IDARIS DE 
LLEIDA, DE SUPORT AL JOVE SAHRAUÍ HASSANNA AALIA, D ESPRÉS DE LA 
SITUACIÓ D’EXPULSIÓ DICTADA PEL GOVERN ESPANYOL 
 
Vista la moció promoguda per l’Associació de Joves solidaris en Acció, l’Associació 
Amics del Sàhara de les Terres de Ponent i la Coordinadora d’ONGD i altres 
Moviments Solidaris de Lleida, amb 20 vots a favor dels grups municipals del PSC, 
CiU, ERC-Avancem, Crida per Lleida-CUP i Comú de Lleida i 6 abstencions dels grups 
municipals de C’s i PP, s’acorda aprovar la proposta següent: 
 
1r. Que la Paeria davant d’aquesta situació urgent i extrema exigeixi al Ministeri de 
l’Interior del Govern d’Espanya que, en virtut de la legislació espanyola i del 
compromís de l’Estat Espanyol amb el respecte als Drets Humans, concedeixi l’asil 
polític a Hassanna Aalia, activista sahrauí de Drets Humans i defensor del dret 
d’autodeterminació del poble Sahrauí reconegut per la normativa internacional 
(Resolucions de l’Assemblea General 1415 (XV) de 1960, i 2526 (XXV) de 1970 així 
com l’article 1 del Pacte Internacional dels Drets Civils i Polítics de 1966 signat per 
Espanya el 28 de setembre de 1976 i ratificat el 27 d’abril de 1977, donat que el retorn 
al Sàhara Occidental suposa un risc  real per la seva integritat física i es poden  
vulnerar els seus drets fonamentals. 
 
2n. En tant que representants públics, i en nom també del moviment solidari amb el 
pobla sahrauí, apel·lem al Govern de l’Estat  espanyol per a que reconsideri la seva 
decisió i faci tot el possible per protegir els Drets Humans, tot exercint la 
responsabilitat que té com a actor principal en el conflicte del Sàhara Occidental i per 
trobar de forma imminent una solució justa, duradora i d’acord amb la legalitat 
internacional que passar per la celebració del referèndum d’autodeterminació. 
 
3r. Fer arribar aquesta moció al Parlament de Catalunya, al Congrés dels Diputats, al 
Ministeri de l’interior i al Ministeri d’Afers Exteriors, així com a les entitats que 
encapçalen i presenten la proposta de moció. 
 
 
 
22.- MOCIÓ PROMOGUDA PER  L’ASSOCIACIÓ AMICS DEL SÀ HARA DE LES 
TERRES DE PONENT (AASTP) PER AJUDA D’EMERGÈNCIA ALS  CAMPS DE 
REFUGIATS SAHRAUIS PER LA CATÀSTROFE HUMANITÀRIA QU E VIUEN 
DESPRÉS DE LES PLUGES TORRENCIALS DEL PASSAT MES D’ OCTUBRE 
 
Vista la moció promoguda per l’Associació d’Amics del Sàhara de les Terres de 
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Ponent, per unanimitat s’acorda: 
 
1r. Reiterar un cop més el nostre suport a una solució del conflicte basada en l’exercici 
del dret a l’autodeterminació del pobla sahrauí, tal i com estableixen nombroses 
resolucions de les Nacions Unides. 
 
2n. Demanar a l’Agència Catalana de Cooperació al Desenvolupament i al Fons Català 
de Cooperació que ajudin a socórrer les víctimes i a reconstruir els campaments de 
refugiats que pateixen actualment una situació extrema. 
 
3r. Demanar al Ministeri d’Assumptes Exteriors i de Cooperació del Govern d’Espanya 
que ajudi a aquesta poble, amb el que té un deute històric, i que tant ho necessita en 
aquesta situació d’emergència. 
 
4t. Fer les oportunes aportacions logístiques i econòmiques a la campanya 
d’emergència per pal·liar les conseqüències devastadores produïdes com a 
conseqüència de les pluges torrencials, als campaments de Refugiats Sahrauís, a 
través de l’Associació Amics del Sàhara de les Terres de Ponent per fer front a les 
necessitats més immediates de la població sahrauí afectada. 
 
5è. Traslladar aquesta moció acord al ministre d’Afers Exteriors, a la Direcció General 
de Cooperació de la Generalitat de Catalunya i l’Agència Catalana de Cooepració al 
Desenvolupament, al Fons Català de Cooperació i a l’Associació d’Amics del Sàhara 
de les Terres de Ponent. 
 
 
23.- MOCIÓ PROMOGUDA PER LA INSTITUCIÓ DE PONENT PE R LA 
CONSERVACIÓ I L’ESTUDI DE L’ENTORN NATURAL DEMANANT  LA 
DECLARACIÓ DE LES CIGONYES DE LLEIDA COM A BÉ PATRI MONIAL 
AMBIENTAL D’INTERÈS LOCAL. ACORDS COMPLEMENTARIS 
 
Vista la moció promoguda per la Institució de Ponent per la Conservació i l’Estudi de 
l’Entorn Natural, amb 4 vots a favor dels grups municipals de Crida per Lleida-CUP i 
Comú de Lleida, 12 vots en contra dels grups municipals del PSC i C’s i 10 
abstencions dels grups municipals de CiU, ERC-Avancem i PP, es rebutja la moció 
següent: 
 
“1r. Es demana que el Ple del a Paeria declari la cigonya blanca (Ciconia ciconia), que 
viu dins del terme municipal de Lleida, com a bé patrimonial de caràcter ambiental 
local, per les raons següents que ho justifiquen: 
 

A) Per ser la cigonya  una espècie protegida amb caràcter prioritari, en la Directiva 
d’aus i la Llei de protecció dels animals de Catalunya, normatives que, per altra 
part, exigeixen a les administracions la màxima protecció per aquesta au. 

B) Per tenir la Paeria competències en matèria de medi ambient, en base a la Llei 
de règim local de Catalunya. 

C) Per haver estat la Paeria signatària de la Carta d’Aalbog, conveni internacional 
que obliga l’Ajuntament a impulsar i aplicar el desenvolupament de Lleida amb 
criteris de sostenibilitat i  respecte mediambiental. 

D) Per ser la cigonya un element patrimonial intrínsecament lligat a la ciutat de 
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Lleida de fa molt de temps, que li atorga personalitat natural i viva i una imatge 
captivadora per a la població local i els visitants. 

E) Per ser un element distintiu únic entre les grans ciutats o capitals de Catalunya, 
ja que Lleida és l’única capital de demarcació ciutat on viu aquesta espècie. 

F) Perquè, com a element patrimonial ambiental, hauria de merèixer el mateix 
respecte, cura, protecció i distinció que tenen la resta de patrimonis de la ciutat. 

 
2n. La declaració de la cigonya com a patrimoni de caràcter ambiental local, exigeix: 
 

a) A particulars i administracions que tinguin en les seves propietats nius o 
exemplars de cigonyes no podran realitzar cap acció que les pugui perjudicar. 

b) A l’Ajuntament, a fer un cens de les parelles i individus de cigonya que tenim a 
la ciutat de Lleida. 

c) A l’Ajuntament, a cercar solucions a les queixes que es puguin produir per 
molèsties o possibles danys, i a cercar solucions que tinguin alhora en compte 
el respecte de les cigonyes i el benestar de les persones. 

d) A l’Ajuntament  a realitzar una campanya de sensibilització i educació 
ambiental al voltant de les cigonyes a la ciutat de Lleida. 

 
3r. A l’Ajuntament de Lleida a constituir una comissió participativa de medi ambient 
presidida pel regidor de Medi Ambient, amb la participació de les entitats ambientals, la 
Universitat de Lleida i el departament competent de la Generalitat de Catalunya. 
Aquesta comissió farà el seguiment i emetrà un informe vinculant de totes les accions 
que cal realitzar a la ciutat de Lleida respecte a les cigonyes de la ciutat. 
 
4t. A l’Ajuntament que, dins del pressupost de la Regidoria de Medi Ambient, s’hi 
incorpori una partida econòmica per actuacions en la conservació i la sensibilització 
ambiental envers les cigonyes. 
 
5è. Es modificarà l’ordenança municipal sobre la protecció, la tinença i la venda 
d’animals, que ja inclou un apartat sobre la fauna salvatge, declarant en el terme 
municipal de Lleida, com a patrimoni natural d’interès local les cigonyes i la resta 
d’espècies protegides per la legislació, incloïen en l’ordenança actual el text del segon 
apartat d’aquesta moció, afegint genèricament la resta d’espècies protegides. 
 
6è. Es comunicarà a les parts interessades, a la Generalitat i al Bisbat de Lleida la 
moció, en cas de ser aprovada, així com exposar l’acord al BOP de Lleida, obrint un 
període d’informació pública per la societat en general.  
 
 
24.- MOCIÓ PROMOGUDA PER LA MAREA GROGA DE LLEIDA P ER A 
GARANTIR TARGETES BUS PER A CENTRES EDUCATIUS 
 
Vista la moció presentada per l’Organització La Marea Groga de Lleida, amb 9 vots a 
favor dels grups municipals de CiU, Crida per Lleida-CUP i Comú de Lleida, 12 vots en 
contra dels grups municipals del PSC i C’s i 5 abstencions dels grups municipals 
d’ERC-Avancem i PP, s’acorda rebutjar la moció següent:  
 
“Que l’Ajuntament doti a tots els centres educatius públics de la ciutat d’una targeta 
gratuïta (amb la quantitat proporcional a l’alumnat de cada centre) per poder 
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desplaçar-se per la ciutat per tal d’assistir a les diferents activitats de la ciutat”. 
 
 
25.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL CRIDA PER LLEIDA-CUP PER L’ELIMINACIÓ 
DELS PRIVILEGIS DE L’IBI 
 
Vista la moció presentada pel Grup Municipal Crida per Lleida-CUP, amb 7 vots a 
favor dels grups municipals de Crida per Lleida-CUP, ERC-Avancem i Comú de Lleida 
i 19 vots en contra dels grups municipals del PSC, CiU, C’s i PP, s’acorda rebutjar la 
moció següent: 
 
1r. Que la Paeria insti a l’Estat Espanyol a la supressió de l’apartat c) de l’article 62 de 
la Llei reguladora de les Hisendes Locals. 
 
2n. Trametre aquests acords a la Generalitat de Catalunya i al govern de l’Estat 
Espanyol. 
 
 
 
26.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PSC EN DEFENSA DE  LA REBAIXA DE 
L‘IVA CULTURAL QUE AFECTA A LA CREACIÓ  I PRODUCCIÓ  DE PROXIMITAT I 
A L’ACCÉS A LA CULTURA EN L’ÀMBIT LOCAL 
 
Vista la moció presentada pel Grup Municipal del PSC, amb 20 vots a favor dels grups 
municipals del PSC, CiU, ERC-Avancem, Crida per Lleida-CUP i Comú de Lleida, 2 
vots en contra del Grup Municipal del PP i 4 abstencions del Grup Municipal de C’s, 
s’acorda: 
 
1r. Instar el Govern de l’Estat a rebaixar l’IVA modificant l’article 23 del Reial decret-llei 
20/2012, de 13 de juliol, de mesures per garantir l’estabilitat pressupostària i de foment 
de la competitivitat, procedint a reclassificar els béns, activitats i consum de continguts 
culturals (com cinema, teatre, circ, dansa i música), establint el seu tipus en el 5%  -i, 
manteniment el 4% per al llibre, premsa-revistes, i per a altres àmbits d’especial 
interès cultural i especialment aquelles que van directament adreçades al públic 
infantil-. 
 
2n. Instar el Govern de l’Estat a aplicar un tipus d’IVA del 4% per aquelles activitats 
culturals que gaudeixin del reconeixement d’especial interès cultural a l’efecte de 
mecenatge o patrocini amb desgravació fiscal, durant el període de vigència de la seva 
protecció fiscal. 
 
3r. Instar el  Govern de l’Estat a proposar i defensar en el si de les institucions de la 
Unió Europea, l’establiment d’un IVA reduït per a la Cultura i que estigui harmonitzat a 
tot el territori de la Unió, amb l’objecte d’assolir un autèntic espai comú europeu de 
protecció i promoció de la creació i el consum cultural. 
 
4t. Aquesta moció del Ple serà tramesa a les Corts Generals, al Ministeri de Cultura, al 
Parlament de Catalunya, a la Conselleria de Cultura, a la Federació i Associació de 
Municipis de Catalunya, i a les entitats i associacions culturals del nostre municipi. 
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27.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL CRIDA PER LLEIDA-CUP PER AL 
COMPLIMENT DE LA LLEI 5/2008, DE 24 D’ABRIL, DEL DR ET DE LES DONES A 
ERADICAR LA VIOLÈNCIA MASCLISTA 
 
Vista la moció presentada pel Grup Municipal Crida per Lleida-CUP se sotmet a 
votació separada per punts. 
 
Amb 7 vots a favor dels grups municipals de Crida per Lleida-CUP, ERC-Avancem i 
Comú de Lleida, 14 vots en contra dels grups municipals del PSC, C’s i PP i 5 
abstencions del Grup Municipal de CiU, s’acorda rebutjar el punt següent: 
 
“1r. Oferir  un espai residencial d’emergència adequada a les dones i infants en 
situació de violència masclista, amb mesures integrals de seguretat, atenció 
psicològica i professional especialitzada. Espai que permeti l’acollida per a infants i 
adolescents de totes les edats. Un espai laic on es garanteixi el dret a la llibertat de 
pensament i de creences”. 
 
Amb 2 vots a favor del Grup Municipal Crida per Lleida-CUP, 14 vots en contra dels 
grups municipals del PSC, C’s i PP i 10 abstencions dels grups municipals de CiU, 
ERC-Avancem i Comú de Lleida, s’acorda rebutjar el punt següent: 
 
“2n. Rescindir d’immediat el contracte amb l’entitat religiosa que actualment fa el servei 
residencial d’emergència”. 
 
Amb 7 vots a favor dels grups municipals de Crida per Lleida-CUP, ERC-Avancem i 
Comú de Lleida i  19 abstencions dels grups municipals del PSC, CiU, C’s i PP, 
s’acorda aprovar el punt següent: 
 
“3r. No derivar les dones en situació de violència masclista i els seus fills a espais 
residencials i d’atenció de persones en situació d’exclusió social”. 
 
Amb 16 vots a favor dels grups municipals de Crida per Lleida.-CUP, PSC, C’s i Comú 
de Lleida i 10 abstencions dels grups municipals de CiU, ERC-Avancem i PP,   
s’acorda aprovar el punt següent: 
 
“4t. Incloure professionals i tècnics d’atenció directa especialitzats en situacions de 
violència masclista a la Comissió d’Avaluació i Seguiment. Obrir aquesta comissió a 
tots els agents socials de Lleida que treballin sobre la violència masclista i a les 
entitats feministes”. 
 
Amb 21 vots a favor dels grups municipals de Crida per Lleida-CUP, PSC, C’s, ERC-
Avancem, PP i Comú de Lleida i 5 abstencions del Grup Municipal de CiU, s’acorda 
aprovar el punt següent: 
 
“5è.- Les reunions de la Comissió d’Avaluació i Seguiment passaran de semestrals a 
bimensuals, per garantir una major celeritat i millor seguiment del protocol”. 
 
Per unanimitat s’acorda aprovar els punt següents: 
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“6è. L’Ajuntament activarà un pla integral per prevenir, protegir i reparar el dany a 
menors i adolescents víctimes de violència masclista, amb atenció especial a les 
escoles bressol i al casal de joventut. 
 
7è.  La Mesa d’Emergència d’Habitatge Municipal garantirà la llei 5/2008, de 24 d’abril, 
del dret de les dones a eradicar la violència masclista, prioritzant l’accés a l’habitatge a 
les dones que han patit violència masclista. 
 
8è.- L’ajuntament activarà un programa de formació en atenció i suport a les víctimes 
de violència masclista per al personal tècnic d’igualtat, la Guàrdia urbana i els 
membres de la Comissió de Seguiment i Avaluació i els representants de les entitats 
del protocol d’atenció a les dones en situació de violència masclista al municipi de 
Lleida”. 
 
 
 
28.- MOCIÓ DELS GRUPS MUNICIPALS DE CIU, ERC-AVANCE M I CRIDA PER 
LLEIDA-CUP DE SUPORT A LA RESOLUCIÓ 1/XI DEL PARLAM ENT DE 
CATALUNYA  
 
Vista la moció presentada pels grups municipals de CiU, ERC-Avancem i Crida per 
Lleida-CUP, amb 12 vots a favor dels grups municipals de CiU, ERC-Avancem, Crida 
per Lleida-CUP i Comú de Lleida i 14 vots en contra dels grups municipals del PSC, 
C’s i PP, s’acorda rebutjar la moció següent: 
 
1r. Manifestar el ple suport de l’Ajuntament de Lleida a la resolució 1/XI del parlament 
de Catalunya. 
 
2n. Rebutjar l’admissió a tràmit del rcurs presentat pel Govern espanyol i la posterior 
suspensió de la resolució, per part del Tribunal Constitucional del regne d’Espanya, 
fent prevaldre així el criteri d’un òrgan que ha demostrat repetidament la seua total 
falta d’independència respecte dels governs de l’Estat per damunt la decisió sobirana 
dels representants del poble de Catalunya reunits en seu parlamentària. 
 
3r. Trametre quest acord a la presidenta i als grups del parlament de Catalunya, al 
president de la Generalitat de Catalunya, a l’Associació de Municipis  per la 
Independència (AMI) i a l’Associació Catalana de Municipis (ACM). 
 
 
29.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL CRIDA PER LLEIDA-CUP PER LA 
CONDEMNA DE L’HOMENATGE ALS FEIXISTES ITALIANS QUE VAN 
COMBATRE A ESPANYA DURANT LA GUERRA CIVIL 
 
Vista la moció presentada pel Grup Municipal de Crida per Lleida-CUP, amb 24 vots a 
favor dels grups municipals de Crida per Lleida-CUP, PSC, CiU, C’s, ERC-Avancem i 
Comú de Lleida i 2 abstencions del Grup Municipal del PP, s’acorda: 
 
Que a través de l’alcalde de la ciutat, Sr. Àngel Ros i Domingo, s’elevi una queixa 
formal a l’ambaixador d’Itàlia a Espanya, Sr. Pietro Sebastiani, per tal de demanar 
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explicacions sobre l’acte d’enaltiment als feixistes italians, responsables del 
bombardeig de la nostra ciutat, que va dur-se a terme al consolat d’Itàlia a Madrid el 
passat 4 de novembre de 2015. 
 
 
30.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CRIDA PER LLEIDA-C UP PER A LA 
REALITZACIÓ D’UN PLA DE PARTICIPACIÓ PER A LA CIUTA T DE LLEIDA  
 
Vista la moció presentada pel Grup Municipal de Crida per Lleida-CUP , per unanimitat 
s’acorda: 
 
1r. L’Ajuntament de Lleida té previst la revisió del Reglament de Participació 
Ciutadana, una revisió que ha d’implicar els diferents agents socials i polítics de la 
ciutat –grups polítics i tècnics municipals, entitats, moviments socials i ciutadans no 
associats- per tal d’identificar els punts forts i les febleses de les que es parteix. 
 
2n. L’Ajuntament de Lleida, un cop feta la reforma del Reglament de Participació 
Ciutadana, impulsarà un procés per a la redacció d’un Pla de participació Ciutadana 
fruit del treball col·lectiu que permeti organitzar i establir la Participació a la ciutat. 
 
3r. Establir un Pla de comunicació vinculat al pla de participació de la ciutat que faciliti 
els mecanismes informatius accessibles que permetin el seguiment periòdic dels 
espais de participació i decisió. 
 
4t. La creació d’una comissió de seguiment sorgida del procés de reforma del 
Reglament de participació que vetlli per al bon funcionament dels mecanismes i 
processos participatius i que asseguri el retorn del procés a la ciutadania. 
 
 
31.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PP PER A LA IMPLA NTACIÓ DE 
COMISSARIES EXTERNES DE PROXIMITAT A LLEIDA 
 
Vista la moció presentada pel Grup Municipal del PP, amb 2 vots a favor del Grup 
Municipal del PP, 19 vots en contra dels grups municipals del PSC, C’s, ERC-
Avancem, Crida per Lleida-CUP i Comú de Lleida i 5 abstencions del Grup Municipal 
de CiU, s’acorda rebutjar la proposta següent: 
 
1r. L’Ajuntament de Lleida procedirà a la implantació de Comissaries Externes de 
Proximitat (CEP) als diferents centres cívics de la ciutat de Lleida, ambl ‘objectiu de 
facilitar la formalització de denúncies i l’obtenció d’informació per part dels ciutadans 
dels diferents barris de la ciutat de Lleida. 
 
Les tasques policials que es podran realitzar a les CEP són les següents: 

• Recollir denúncies penals per fets de menor rellevància. 
• Recollir denúncies veïnals sobre actituds que puguin generar problemes de 

convivència o infringeixin les ordenances municipals 
• Recollir informació de fets que s’estiguin produint al barri, com ara ocupació de 

pisos, tràfic i consum de drogues, etc. 
• Realització de tasques de sensibilització als veïns del barri i als diferents 

col·lectius de gent gran, nouvinguts, joves, etc....; oferint conferències sobre: 
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autoprotecció, legislació, trànsit, civisme, etc. 
•  

2n. L’Ajuntament de Lleida garantirà que els punts de recollida de denúncies ubicats 
als diferents centres cívics de la ciutat donin cobertura a tots els barris de Lleida i 
almenys un dia per setmana. 
 
3r. Donar trasllat d’aquests acords a la Federació d’Associacions de Veïns de Lleida 
(FAVLL) i a totes les Associacions de Veïns de la ciutat.  
   
 
32.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CIU PER  LA GESTIÓ , CONSERVACIÓ I 
DIFUSIÓ DEL PATRIMONI HISTÒRIC I CULTURAL DE LLEIDA  
 
Aquesta moció és retirada pel grup proponent. 
 
 
 
INTERVENCIONS  
 
Punt núm. 2. Donar compte dels decrets dictats per l’Alcaldia des del darrer Ple 
 
El Sr. González  fa les preguntes, prèviament presentades per escrit i  que a 
continuació es transcriuen:  
 

1. Per què es dóna compte específic de 5 decrets del dia 11 de novembre quan 
en el ple ordinari de novembre s’hauria de donar compte només dels decrets 
dictats des de 10 d’octubre fins al 10 de novembre? 

2. 6909. Quins equips informàtics s’han llogat per valor de 6.518,39€? 
3. 6975. Vista la informació del decret esmentat, sol·licitem conèixer l’import dels 

pagaments efectuats amb la bestreta de caixa fixa d’emergències socials els 
anys 2013, 2014 i 2015. 

4. 7008. Derivat de les dades del decret, per quin motiu des de 9 de gener de 
2014 fins al 14 d’octubre de 2015 no s’ha solucionat el problema de goteres al 
pavelló Balàfia-Secà?. 

5. 7179. Quina és la infracció comesa pels vehicles amb matrícula 6641HFG i 
991FTN als quals per un error de fet se’ls dóna  de baixa en executiva les 
multes de circulació?. 

6. 7266. Vist que l’Ajuntament ha renunciat a exercir el Dret de Retracte, d’acord 
a allò previst a l’article 2 del Decret Llei 1/2015 de 24 de març “Als efectes de la 
transmissió dels habitatges adquirits en un procés d’execució hipotecària o 
mitjançant compensació o pagament de deute amb garantia hipotecària, les 
àrees de tempteig i retracte poden coincidir amb les àrees de demanda 
residencial forta i acreditada delimitades en els plans locals d’habitatge, en el 
Pla territorial sectorial d’habitatge o, mentre aquestes no estiguin delimitades, 
amb les que preveu l’annex del Pla per al dret a l’habitatge”. Quantes vegades, 
des de l’entrada en vigor d’aquest article, ha renunciat l’Ajuntament al retracte 
d’un habitatge situat del terme municipal de Lleida?. 

7. 7345. De la lectura del decret se n’extreu que el contracte 107/2015 és per tot 
l’any 2015. Per què s’ha adjudicat el 30 d’octubre de 2015?. 

8. 7346. Per què és l’Ajuntament de Lleida, i no l’Organisme Autònom de Turisme 
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de Lleida, qui paga el sistema basat en Balises Bluetooth “Beacons”, amb 
quota de manteniment anual?. Quina seria aquesta quota anual?. 

9. 7364. El Gerent de la Fundació Paisatge urbà ha tornat ja la bestreta de 
tresoreria de 18.800€ una vegada aprovada la modificació III del pressupost?. 

10. 7671. Quins treballs o estudis s’han fet per valor de 7.260€?. 
 
 
El Sr. alcalde lliura les respostes escrites a les preguntes del Ple passat. 
 
El Sr. Larrosa respon a la pregunta sisena. Explica que es va renunciar al dret de 
tempteig ; la llei ens faculta a optar a diferents habitatges procedents d’execucions 
hipotecàries. Les vegades que hem renunciat a exercir el dret de tempteig ha estat per 
diverses raons: condicions de l’habitatge, habitabilitat, preu, localització, etc. Les 
valoracions s’han fet per una comissió tècnica. El número d’expedients serà facilitat al 
Sr. González per escrit.  
 
 
El Sr. Gabarrell  fa les preguntes següents:  
 

1. Al Decret número 7211 sobre la pròrroga del servei de menjador a les escoles 
bressol a l’empresa ALESA CATERING SLU. Pregunta per quin motiu s’ha fet 
aquesta pròrroga a una empresa que ha rebut reiterades queixes per parts de 
les AMPA de diversos centres. Preguntat també si s’han tingut en consideració 
aquestes queixes.  

2. Al Decret número 7230, sobre contractació per personal d’atenció al públic a 
les activitats de Cultura, consta que les empreses convidades a la licitació van 
renunciar a les propostes. Pregunta quin ha estat el motiu i com quedarà 
aquesta contractació. 

3. Sobre al bestreta donada a la fundació Paisatge Urbà, pregunta com es 
relaciona amb la  transferència de 30.000 euros que es va aprovar al Ple 
passat.  

 
El Sr. alcalde diu que contestaran per escrit. Explica que quan es prorroga un servei 
gairebé sempre és perquè cal donar cobertura al temps en que es fa el plec de 
condicions per a fer una nova licitació.  
 
El Sr. Vega  fa les preguntes següents:  
 

1. També fa referència al Decret de  pròrroga del servei de menjador  a favor de 
ALESA CATERING SLU. Creu que es tracta del servei de menjador social, no 
del de les escoles bressol. Critica que les pròrrogues s’hagin convertit en una 
pràctica habitual. És legal però no entén la necessitat o la idoneïtat de fer la 
prorroga. Demana saber els motius i si no s’hauria pogut fer d’altra manera la 
cobertura del servei.  

2. Sobre el Decret 7228, que aprova el retorn d’una subvenció amb interessos de 
demora, al Ministeri de Sanitat, vol saber quin és el motiu exacte d’aquesta 
devolució i si s’han adoptat les mesures oportunes perquè això no es torni a 
repetir. Creu que no é desitjable ni tornar subvencions ni pagar interessos tan 
elevats. Exigeix responsabilitat i transparència en la gestió dels fons públic.  

3. Sobre el Decret 7347, pel qual s’adjudica un contracte menor per a la 
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senyalització de les restes del Call jueu, diu que dos de les empreses 
consultades son del mateix grup empresarial. Els hi estranya aquesta 
coincidència. Pregunta si el Govern hi era conscient o si s’han demanat per 
donar aparença de regularitat a un contracte tot i l’escassa quantia del mateix.  

4.  El Decret 7350, prorroga el contracte de jardineria urbana del sector 2, per 
quinze dies i el decret se signa quan ja ha finalitzat la pròrroga. Demana ser 
més curosos en les pròrrogues  i en els terminis. 

5. El Decret 7495, que concedeix permís d’ocupació de la via publica als 
industrials firaries, per la festa major de Tardor, pel període de 17 de setembre 
a 4 d’octubre, es va signar el 3 de novembre. Ha mancat diligència i si hagués 
passat qualsevol problema hauria estat difícil imputar-lo  a l’Agrupació de 
Firaries. Doneu una imatge d’Administració poc eficaç. Cal millorar els 
processos.  

 
El Sr. alcalde critica la manera en què ha formulat les preguntes  el Sr. Vega. Les 
pròrrogues es fan per garantir  la prestació dels serveis. Cal establir prioritats i els 
recursos humans que tenim són limitats. Les firetes segur que comptaven amb els 
informes de Protecció Civil i d’Urbanisme; si no fos així no s’haurien deixat instal·lar. El 
retornament de subvencions respon moltes vegades a la manca de cofinançament 
d’altres administracions. Diu que la devolució que més greu li ha sabut és la d’1 milió 
d’euros que es van tornar al Ministeri de Cultura, per fer el Museu Morera, perquè la 
Generalitat no va posar l’altra tercera part que calia. Contestarà per escrit les 
preguntes formulades.  
 
El Sr. Vega demana justificacions sobre els expedients i demana a l’alcalde que es 
centri en les respostes concretes.  El Sr. alcalde reitera l’explicació sobre la devolució 
de la subvenció per al Museu Morera.  
 
 
Punt núm. 12. Aprovació del conveni de col·laboraci ó amb la Fundació Bancària 
“la Caixa” amb motiu de l’organització d’EL MUSICAL  a l’Auditori Municipal 
Enric Granados  
 
El Sr. González  creu que la proposta correspon a la ratificació del conveni, atès que 
l’activitat d’EL MUSICAL es va fer el dia 8 d’octubre. Creu que l’Ajuntament no hauria 
de pagar els drets d’autor a l’SGAE; considera que la cultura ha de ser lliure i no cal 
pagar a aquesta entitat. Vol reiterar el missatge que si “La Caixa” vol fer obres 
benèfiques o propaganda per netejar la seva imatge, la faci, però que deixi de 
desnonar persones. Votaran en contra d’aquest punt. 
 
El Sr. alcalde  diu que es proposa l’aprovació del conveni, perquè “la Caixa” finança 
part de l’activitat. Creu que és positiu trobar aquest finançament. Els drets d’autor cal 
pagar-los, perquè ho diu la llei; la propietat intel·lectual ha de ser retribuïda per afavorir 
la creació. Està d’acord a rebaixar l’IVA cultural.   
 
El Sr. Gabarrell  no entén com es pot aprovar un conveni per un esdeveniment que ja 
s’ha fet. Tampoc entén que una activitat per apropar la música al públic en general, 
tingui un preu de 20 euros per entrada, cosa que considera excessiu, més tenint en 
compte les aportacions que fa ”la Caixa”. Critica que nosaltres paguem l‘SGAE i els 
drets de reproducció fotogràfica siguin de “la Caixa”. Pregunta quin cost justifica el 
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preu de l’entrada.  
 
El Sr. alcalde  està segur que es van donar entrades gratuïtes als col·lectius que ho 
necessitaven; no sap com s’ha calculat el preu de les entrades ordinàries. Ho verificarà 
i contestarà.  
 
S’aprova amb 22 vots a favor i 4 vots en contra dels grups municipals de la Crida-CUP 
i el Comú.  
 
Punt núm. 14.  Aprovació del Plec de clàusules admi nistratives particulars i el 
Plec de prescripcions tècniques que ha de regir la contractació, mitjançant 
procediment obert amb diversos criteris d’adjudicac ió i tramitació anticipada del 
contracte de serveis, d’atenció telefònica mitjança nt el telèfon d’atenció 
ciutadana 010, atenció telefònica al taxi adaptat i  suport de centraleta de 
l’Ajuntament de Lleida. Contracte reservat a centre s especials de treball i inici de 
la licitació 
 
El Sr. Vega  vol comentar la seva crítica a la pràctica de fer licitacions anticipades, 
abans de disposar de la partida corresponent. La Intervenció fa els corresponents 
reparaments, tot i que la LCSP  dóna empara a aquestes contractacions (en 
contradicció amb el que preveu la LRHRL). Entén que cal escoltar les observacions de 
la Intervenció i preveure que les licitacions es puguin fer amb el pressupost aprovat. 
En tant no es resolguin els dubtes sobre la contradicció entre les dues lleis, creu que 
caldria actuar en conseqüència; per això s’abstindran de votar.  
 
El Sr. alcalde  creu que el Sr. Vega està incorrent en una contradicció. Abans ha 
criticat les pròrrogues i ara critica les contractacions anticipades. Amb aquest 
plantejament hi hauria serveis que no tindrien cobertura durant el primer trimestre. No 
cal posar més limitacions legals que les necessàries. Quan el contracte s’adjudiqui, el 
pressupost ja estarà en vigor.  
 
El Sr. Vega  diu que no hi ha contradicció en les seves intervencions. Demana que 
complim els terminis o que es justifiquin les pròrrogues. Els contractes no tenen per 
què començar l’1 de gener; hi ha temps per fer les licitacions. Per això s’ha acordat 
que les ordenances es puguin aprovar al juliol i els pressupostos al setembre-octubre o 
novembre. Cal escoltar les observacions de la Intervenció.  
 
La Sra. Mínguez  diu que l’interventor fa un reparament per la contradicció que hi ha 
entre les dues lleis. No hi ha cap dubte de legalitat sobre l’expedient de contractació, 
que és completament legal.  
 
El Sr. alcalde  diu que al mes de juliol no es poden fer els pressupostos o aprovar les 
ordenances, perquè no tenim les dades suficients per  a fer-ho.  
 
El Sr. Vega  insisteix que es poden fer les ordenances al mes de juliol.  
 
S’aprova amb 19 vots a favor i 7 abstencions dels grups municipals d’ERC-AVANCEM,  
la Crida-CUP i el Comú. 
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Punt núm. 18. Aprovació del Plec de clàusules admin istratives particulars i del 
Plec de prescripcions tècniques  que regeixen la co ntractació d’obres, 
mitjançant procediment obert amb diversos criteris d’adjudicació i tramitació 
anticipada del Pla de manteniment, conservació i mi llora de paviments i brigada 
d’acció immediata, any 2016 
 
El Sr. González  explica el contingut del contracte. A finals de 2015 estem contractant 
un servei per a l’any 2016 que, afortunadament, comptarà amb partida pressupostària. 
Creuen que part d’aquest contracte el pot assumir l’Ajuntament i no cal externalitzar-lo. 
El Govern central defensa aquesta manera de fer; però, creu també que el paer en cap 
pensa que l’Ajuntament és una empresa i que cal maximitzar el benefici. No 
comparteixen aquesta visió. No creu que la baixa de la licitació acabi suposant una 
economia real. Els agrada les clàusules de contractació de persones discapacitades o 
aturades; caldria haver discriminat el tipus d’aturat. Creu que aquestes clàusules 
haurien  de ser obligatòries. Creu que la BAI es podria municipalitzar. S’obliga  que els 
tècnics estiguin disponibles 24 hores; creu que això no concorda amb la qualitat de 
vida dels treballadors que presten serveis a la ciutat. Cal fer una reflexió sobre els 
drets laborals de les persones que presten servei a la ciutat. Critica que es permeti una 
subcontractació del 50 %. Valora positivament la millora dels jocs infantils o els  
aparcabicicletes. Hi votaran en contra.  
 
El Sr. Juvillà  reitera la seva oposició a la privatització dels serveis. En seran 
bel·ligerants. Troba a faltar clàusules socials de gènere i mediambientals. S’abstindran 
de votar. 
 
El Sr. Larrosa  creu que els suggeriments fets pel Sr. González els hauria d’haver 
plantejat a la Comissió Informativa per poder-hi introduir millores. El plec té totes les 
garanties legals; ens permet supervisar les feines fetes. La subcontractació està 
prevista en la LCSP. Es respecta tota la normativa actual. La BAI i les tasques de 
manteniment dels carrers van completament lligades i requereixen plena dedicació.    
 
El Sr. González  explica que no va assistir a la Comissió Informativa, perquè va ser 
convocat a una altra comissió extraordinària. Vol que es faci el manteniment dels 
carrers, però defensa que es  puguin separar les tasques.  
 
El Sr. alcalde  diu que creu que la Paeria és una entitat pública que té com a objectiu 
la justícia social; això no vol dir que no se’ns hagi d’exigir que funcionem amb el màxim 
d’eficiència.  
 
S’aprova amb 19 vots a favor, 2 vots en contra del Grup del Comú i 5 abstencions dels 
grups municipals d’ERC-AVANCEM i  la Crida-CUP. 
 
 
Punt núm. 19. Ratificació de l’acord de dissolució de la Ruta del Temple 
 
El Sr. Talamonte  demana a l’Ajuntament que treballi per eradicar els desnonaments a 
la ciutat. Sobre la proposta creu que deixa en evidència que ha estat un projecte buit; 
han fet només una pàgina web amb molt poc contingut. Havia de ser una eina per 
vertebrar ajuntaments i propostes turístiques. S’han malgastat diners dels contribuents. 
Lamenta aquesta situació. Hi votaran a favor. 
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El Sr. Juvillà  diu que s’abstindran, perquè tenen el dubte de quines són les causes 
per les quals aquest consorci no ha funcionat. Creu que cal potenciar el turisme 
cultural i el Castell Templer de Gardeny n’és una part essencial. La Paeria ha de 
treballar en aquest sentit. Demana suport a la PAH i l’aplicació de les sancions que 
procedeixin al BBVA pels habitatges buits. L’Ajuntament ha de ser bel·ligerant. 
 
El Sr. alcalde  també vol trametre la solidaritat als membres de la PAH i també amb els 
treballadors del BBVA que estan patint una situació incòmoda en el seu treball.  
 
El Sr. Vega  se suma a les expressions de solidaritat. Explica que l’assemblea general 
ja va acordar la dissolució del consorci i la resta d’ajuntaments ho ratificaran. No s’ha 
pogut trobar la manera d’explotar aquest llegat tan important com el templer.  Vol 
manifestar el desencís, perquè calgui dissoldre el consorci. Defensa la potencialitat 
que té el llegat templer i el patrimoni històric de la ciutat. Insta el Govern a treballar per 
potenciar el patrimoni templer. S’abstindran de votar com a mostra del seu desencís.  
 
La Sra. Ribes  creu que és contradictori que els grups que han fet bandera de la idea 
d’acabar amb fundacions, consorcis, ens, etc., no estiguin a favor de dissoldre un 
consorci que reconeix l’escassa activitat i l’absència de retorn. Si no funciona ho hem 
de dissoldre, tal  com volen la resta de socis, i així evitem costos que poden ser 
destinats a altres polítiques de promoció turística.  
 
El Sr. Peris  explica que es continua promocionant la Ruta del Temple, malgrat es 
dissolgui el consorci. La ruta existeix, com a fet històric, i no la pot dissoldre ningú.  
Ensenya el díptic de promoció de la ruta. Es fan accions conjuntes amb els altres 
membres. Han augmentat en 2.000 els visitants del castell des de començament d'any 
fins ara.  Es fan activitats de promoció familiar, exposicions, visites, altres iniciatives, 
etc. Constantment s’està treballant en la promoció del castell. El consorci no ha 
funcionat. Hi ha una motivació legal provinent de l’aplicació de la LRSAL. La quota 
anual del consorci era de 1.200 euros. No es planteja cap tancament del castell o de la 
Ruta del Temple.  
 
La Sra. Simó  diu que hi votaran a favor. Diu que cal promocionar el patrimoni i, al 
mateix temps, conservar-lo i mantenir-lo. Per això han presentat una moció en aquest 
sentit. Critica que el turó de Gardeny estigui brut i deixat, amb zones de muralla 
derruïdes. Cal millorar la conservació del nostre patrimoni.  
 
El Sr. Talamonte  qualifica de deixadesa el procés de la sessió de l’acte de dissolució. 
 
El Sr. Juvillà  diu que el seu grup vol acabar amb l’opacitat de fundacions i altres ens i 
destinar els seus recursos a fins socials. S’abstindran amb el consorci, perquè no 
queda clara l’escassa activitat i l’absència de retorn. 
 
El Sr. Vega  explica que en cap moment ha negat que calgui dissoldre el consorci. El 
Castell té molta potencialitat i es pot explotar encara més. Comenta que els costos del 
consorci han estat molt petits, per la qual cosa no està d’acord amb el plantejament fet 
per la Sra. Ribes en la seva intervenció. Defensa l’acció de govern d’ERC quan es va 
fer el consorci.  
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La Sra. Ribes  reitera la crítica sobre la  coherència d’alguns grups. La manca 
d’activitat de l’ens comportava la seva dissolució, especialment en aplicació de la 
LRSAL. El seu grup fa una acció d’oposició responsable.  
 
El Sr. Juvillà  rectifica l’explicació del sentit de vot que serà favorable.  
 
El Sr. Peris  reitera que ni dissolem la Ruta del Temple ni tanquem el castell.  
 
S’aprova amb 23 vots a favor i 3 abstencions del grup municipal d’ERC-AVANCEM. 
 
 
Punt núm.  21. Moció promoguda per l’Associació de Joves Solidaris en acció, 
Associació Amics del Sàhara de les Terres de Ponent  (AASTP) i Coordinadora 
d’ONGD i altres moviments solidaris de Lleida, de s uport al jove Sahrauí 
Hassanna Aalia, després de la situació d’expulsió d ictada pel Govern espanyol  
 
La Sra. Cafia Alisalem  presenta la moció. Agraeix l’oportunitat que tenen d’adreçar-se 
al Ple i considera que aquesta eina serà eficaç per unir la representació política i la 
societat civil organitzada. Es vol exigir que el Govern espanyol actuï davant una 
vulneració flagrant dels drets humans al Sàhara Occidental.  Explica el cas del jove 
Hassanna Aalia, que porta molts anys fent activisme pacífic, cosa que li va suposar 
diversos empresonaments i tortures. Explica també els enfrontaments que es van 
produir pel desmantellament del campament de Gdeim Izik, que van provocar la 
condemna d’Hassanna. Va sol·licitar asil polític a Espanya després de ser requerit per 
un tribunal militar marroquí; va ser jutjat en rebel·lia i   condemnat a cadena perpètua 
pels fets de Gdeim Izik (després d’haver estat condemnat a quatre mesos de presó 
pels mateixos fets). Diverses organitzacions internacionals van qualificar el procés 
judicial d’irregular (explica els detalls). Malgrat els informes favorables d’ACNUR, el 
Govern espanyol va denegar la sol·licitud d’asil al·legant l’existència d’un procediment 
penal inconclús. Ha estat convidat a marxar del país, cosa que no ha fet en tant que el 
seu lletrat ha recorregut l’ordre d’expulsió. Davant aquesta situació d’emergència 
demana al Ple que no faci cas omís d’un cas que considera una flagrant violació dels 
drets humans. La Paeria no té competències per atorgar la condició d’asilat; però, la 
Paeria s’ha pronunciat reiteradament en defensa dels drets humans i forma part de 
molts  projectes d’ajut al poble Sahrauí.  Cal fer un pas endavant i donar a conèixer la 
situació d’Hassanna i exigir al Govern la concessió d’asil polític. L’Estat espanyol té 
una responsabilitat afegida com a actor principal en el conflicte Sahrauí. Demana una 
solució justa i duradora, d’acord amb la legalitat internacional, amb un referèndum 
d’autodeterminació vinculant. La Paeria obre les portes als infants any darrere any; 
demana que també s’obrin quan els infants es fan grans i demanen protecció i defensa 
dels drets humans.  
 
El Sr. Talamonte  creu que l’Estat espanyol està incomplint els compromisos 
internacionals sobre el dret d’asil i la defensa dels drets humans. No entén quines són 
les raons del Ministeri i no han de prevaldre els interessos econòmics. Marroc és una 
dictadura tremendament bel·ligerant amb els seus dissidents. Hassanna té molts pocs 
anys per suportar el pes de tortures i condemnes. Votaran a favor de la moció.  
 
La Sra. López  lamenta la situació d’Hassanna. La petició de protecció internacional 
presentada l’any 2012 va ser admesa a tràmit  i va ser desestimada l’any 2015. Hi ha 
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una resolució administrativa recorreguda a l’Audiència Nacional que haurà de 
determinar si s’ajusta a la legalitat. Mentre no ho  resolgui el Tribunal, Hassanna no 
haurà de marxar. Espanya és un país d’asil i humanitari, amb respecte al dret 
internacional. Dóna dades sobre les sol·licituds d’asil tramitades en els darrers anys.  
S’han reunit amb membres de la Coordinadora i s’han interessat per aquest cas sense 
poder tenir accés a la resolució denegatòria. Per això no poden manifestar-se sense 
conèixer els motius de la denegació i s’abstindran de votar la moció. L’AN determinarà 
la idoneïtat de la petició d’asil. Continuaran interessant-se per aquest cas.  
 
El Sr. Juvillà  critica la intervenció del grup del PP i diu que confirma les ganes que 
tenen de marxar d’un Estat que rep més de 2.000 sol·licituds d’asil i n’accepta 238. 
Volen aprofitar aquesta moció per reafirmar la solidaritat i el compromís inequívoc amb 
la lluita per la llibertat del poble sahrauí i demanar empara i protecció als qui defensen 
els seus drets col·lectius. Explica dades de repressió, assassinats, desapareguts, 
empresonats en condicions infrahumanes, aplicació sistemàtica de la tortura i la 
violació (tal  com denuncia AI en el darrer informe) i el mur fet pel Marroc que separa el 
Sàhara ocupat del Sàhara lliure. Cal que donem la nostra tendresa a Hassanna donant 
el sí a la moció. 
 
El Sr. Baiget  fa esment a les resolucions de l’ONU que exigeixen al Marroc la  
realització d’un referèndum d’autodeterminació al Sàhara. Des de finals dels anys 70 
es manté el conflicte obert. Hem de defensar un activista pacífic que defensa els drets 
del seu poble. Critica la monarquia espanyola que visita reiteradament i dóna suport a 
la monarquia marroquina.  Volen marxar d’un estat que no compleix les resolucions de 
l’ONU i no fa cas dels informes d’AI o d’ACNUR. Volen donar suport al poble sahrauí 
en la seva autodeterminació i reconèixer a Hassanna Aalia i als ciutadans sahrauís 
que es mantenen ferms en la defensa dels drets de les persones i de 
l’autodeterminació. Hi votaran a favor.  
 
El Sr. Rubio  destaca que es tracta d’un tema sensible de drets humans, que han de 
ser universals i aplicables en tot moment i lloc. Els ajuntaments no tenim competències 
sobre l’asil, que són dels ministeris i del Congrés dels Diputats. És en aquests àmbit 
on  cal portar aquestes iniciatives que qualifica de molt lloables. C’s es compromet, 
quan tingui grup propi a les Corts Espanyoles, a portar aquest cas als seus diputats. 
Espera que la paralització del procés d’expulsió pugui fer que el cas es resolgui 
favorablement. No vol contestar als grups que han aprofitat aquest cas per fer política 
contra l’Estat. S’abstindran de votar tot i que faran arribar el cas al Congrés dels 
Diputats, que és qui té les competències sobre la matèria.  
 
La Sra. Gispert  explica que el seu grup creu fermament en la salvaguarda dels drets 
humans. La monarquia marroquina menysprea els drets del poble sahrauí (la seva 
cultura, la  seva llengua i el seu  dret a decidir). El judici fet a Hassanna Aalia va ser 
denunciat per observadors internacionals. La moció servirà només per fer ressò de la 
situació d’aquest jove sahrauí; però, calia reconèixer la intervenció dels col·lectius que 
l’han presentat i la seva voluntat de conscienciar la societat sobre l’estat dels refugiats 
i dels sahrauís que viuen al Marroc. A Lleida vivim les estades dels nens i nenes que 
són acollits per famílies lleidatanes; hem establert vincles i empatitzem amb el 
patiment d’aquell poble. Votaran a favor.  
 
El Sr. Gómez  felicita la presentadora de la moció pel seu compromís i destaca que la 
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seva relació amb la ciutat prové del projecte de Vacances en Pau. Explica el procés de 
la Marxa Verda, que fa 40 anys. L’abandonament espanyol no va donar l’oportunitat al 
poble Sahrauí de poder decidir; un error que encara no està solucionat i que fa que 
tinguem un compromís amb el poble sahrauí. Hem d’estar al costat de la gent que 
pateix per lluitar pels drets del seu poble. El dret internacional reconeix el dret d’asil, 
perquè la integritat física de persones com Hassanna no es posi en perill. Davant el 
compromís amb els drets humans el seu vot serà favorable  
 
S’aprova amb 20 vots a favor i 6 abstencions dels grups municipals de C’s i PP.  
 
Punt núm. 22.  Moció promoguda per l’Associació Ami cs del Sàhara de les 
Terres de Ponent (AASTP) per ajuda d’emergència als  camps de refugiats 
sahrauís per la catàstrofe humanitària que viuen de sprés de les pluges 
torrencials del passat mes d’octubre 
 
El Sr. Josep Maria Pocino  presenta la moció. Vol explicar la situació que es viu als 
campaments de refugiats situats al desert d’Algèria, al costat de Tindouf. El passat 
mes d’octubre es van produir pluges i ventades que van causar grans danys. Les 
entitats que treballen en els campaments van calcular que havien afectat unes 11.000 
famílies, que van perdre la llar i les seves pertinences. S’ha fet una crida internacional 
per ajuts d’emergència. Lleida sempre ha estat col·laboradora amb les entitats que fan 
projectes al Sàhara; per això es demanen les accions que consten a la moció i que 
tenen caràcter d’emergència. Des de l’any 1995 s’estan fent diversos projectes amb la 
col·laboració de la Paeria. Demana que aquestes activitats es vegin ampliades ara. 
Llegeix i explica la part dispositiva de la moció que està transcrita en l’acta. Destaca la 
gran importància de l’exercici del dret d’autodeterminació.  
 
El Sr. Talamonte  reitera el suport al poble sahrauí en defensa del seu dret a 
l’autodeterminació i a la democràcia. Explica que des de fa anys la Paeria ha anat 
reduint l’ajuda  a la cooperació internacional; aquesta ajuda no ha de ser entesa com 
una despesa, sinó com una inversió. L’ajuda als pobles empobrits ha estat un 
compromís ferm i la seva disminució genera situacions de pobresa extrema. Reitera la 
petició del seu grup que existeixi al pressupost una partida per a ajuts d’emergència; la 
cooperació ara només és del 0,2 %. Cal una partida específica per a ajuts 
d’emergència per a casos com aquest. Donaran suport a la moció. 
 
La Sra. López  explica la situació dels refugiats afectats per les pluges torrencials; diu 
que hi votaran a favor. Cal dir que la cooperació espanyola s’ha mantingut alerta des 
del primer moment en referència a aquests fets catastròfics. S’ha fet una aportació 
especial d’emergència. Totes les administracions i particulars hem de col·laborar en 
aquesta alerta humanitària. Espanya és la primera nació pel que fa a  ajuda a la 
població refugiada sahrauí; l’ajuda humanitària gestionada per l’Agència de 
Cooperació Exterior superarà enguany els 4’5 milions d’euros. Entre tots hem de fer la 
millor tasca. 
 
El Sr. Juvillà  creu que el plantejament que ha fet el Sr. Rubio en l’anterior moció ha 
estat electoralista; vol un compromís ara, sense escudar-se en la legalitat per negar la 
legitimitat. La Crida cedeix el seu espai a una sahrauí veïna de Lleida; per això llegeix 
un escrit  fet per l’esmentada veïna en què explica la seva experiència i com l’ha 
afectat el conflicte sahrauí. Descriu que quan va començar l’exili pensaven que era per 
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un període breu de temps, per això els primers anys vivien en haimes. Acabada la 
guerra i fet el “mur de la vergonya” van començar a construir cases de tova per 
combatre el fred. Ara, moltes d’aquestes cases han caigut i hi ha famílies que ho han 
perdut tot. Explica la seva experiència familiar durant les inundacions i la situació en 
què han quedat. Demana ajuda d’emergència, sense oblidar  que els problemes no es 
resoldran si no s’aconsegueix la independència i la pau real.  
 
El Sr. Baiget  lamenta que els ciutadans que estan patint una situació de manca de 
llibertat hagin de patir, també, aquestes catàstrofes naturals. Hi votaran a favor, en 
defensa del dret a tenir un nou estat i poder ajudar  les persones i  les nacions 
empobrides. L’Ajuntament té una assignatura pendent, que és el trist 0,2 % que donem 
actualment per a ajuts a la cooperació. Espera que es pugui recuperar durant aquest 
mandat el 0,7 %. 
 
El Sr. Rubio  diu que C’s no farà electoralisme amb el poble sahrauí com han fet altres 
grups. Estem davant d’una emergència sobre la qual la Paeria té competències i n’està 
compromesa. La situació és encara alarmant i afecta els drets humans de més 
d’11.000 famílies. Explica el procés de descolonització, abandonat per la dictadura 
espanyola a un govern no democràtic com el marroquí. No s’ha donat compliment a 
les resolucions de NU; han estat maltractats per les autoritats marroquines i es troben 
en una situació lamentable. Els sahrauís tenen la mala sort que Marroc és un país aliat 
del món occidental. La Paeria pot prestar les ajudes demanades i donar resposta com 
s’ha fet altres vegades a les catàstrofes humanitàries. Per això votaran a favor de la 
moció. Sobre la moció anterior reitera que per portar-la al Congrés només caldrà que 
tinguin un grup parlamentari; la moció aprovada anteriorment no servirà per a res.  
 
La Sra. Simó  diu que donaran suport a la moció. Lleida i el poble català  sempre han 
estat al costat del poble sahrauí. Coneixen la situació que pateixen, fruit d’una mala 
descolonització  per part de l’Estat espanyol. Hi donaran tot el seu suport mitjançant 
totes les administracions en què puguin estar representats. El poble sahrauí ha basat 
la seva vida en la resistència i en la superació d’adversitats. No cal oblidar que 40 anys 
de situació de refugiats és un temps massa llarg; alguna cosa no funciona. Els 
sahrauís porten dècades en camps de refugiats;  s’està incomplint constantment el 
dret internacional per part d’alguns. Creuen fermament en el dret a decidir dels pobles, 
en el dret a l’autodeterminació.   
 
El Sr. Gómez  creu que Sàhara Ponent fa una tasca molt important de suport al poble 
Sahrauí. La Regidoria de Cooperació es va posar en contacte amb l’associació el 
mateix dia de la tragèdia per cercar vies de col·laboració com la recollida de material a 
través dels centres cívics. Hi ha una partida per a emergències que s’ha fet servir per a 
les actuacions al Tibet i per a l’adreçada als refugiats sirians. La col·laboració 
continuarà en el futur i es cercaran les vies més oportunes. Amb l’Agència Catalana de 
Cooperació es va tenir contacte per aconseguir recursos i la resposta va ser negativa; 
cap projecte de Lleida va tenir suport de l’Agència. Hem de continuar reclamant. 
Votaran a favor de la moció i continuaran treballant. 
 
El Sr. Juvillà  diu que si algú vol fer una cosa, busca una eina, i qui no la vol fer, busca 
una excusa.  
 
El Sr. Rubio  reitera que per respecte al poble sahrauí no entrarà en discussió amb els 
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grups ni farà comparacions entre la situació de Catalunya i la del poble sahrauí.  
 
La moció s’aprova per unanimitat.  
 
Punt núm. 23. Moció promoguda per la Institució de Ponent per la Conservació i 
l’Estudi de l’Entorn Natural demanant la declaració  de les cigonyes de Lleida 
com a bé patrimonial  ambiental d’interès local. Ac ords complementaris  
 
El Sr. Joan Vázquez  presenta la moció. Creu que la moció presentada s’adequa 
perfectament  a la normativa vigent per les competències que té l’Ajuntament en 
matèria de medi ambient. Hi ha una ordenança de protecció dels animals domèstics 
que inclou aspectes de la fauna salvatge; vàrem ser la segona ciutat que va prohibir la 
presència d’animals salvatges als circs. Creu que la Paeria no pot ser aliena a la resta 
de patrimoni ambiental que té al municipi. Considera que l’Ajuntament té competències 
per adoptar l’acord que es proposa. Som l‘única capital de demarcació a Catalunya 
que té cigonyes, emparades per la directiva europea d’aus. Explica el canvi dels hàbits 
migratoris de les cigonyes i que n’acollim algunes que migren de països 
centreeuropeus. La Llei de 2008 té algun apartat dedicat a la fauna salvatge (l’article 
33, que llegeix).  Creu que el que s’ha fet a la catedral de Lleida va contra la normativa 
vigent i per això ho han denunciat. Explica el contingut de la part dispositiva de la 
moció que està transcrit en aquesta acta. Es demana una conservació addicional 
compatible amb les directives vigents i amb la normativa de la Generalitat. Permetria 
que l’Ajuntament actués en cas de queixes o de molèsties. No podem promoure que 
les cigonyes marxin de la ciutat; si es dispensa un tracte de cura a les cigonyes es 
valorarà de manera positiva. Vàrem signar la carta d’Aalborg que ens compromet a 
aplicar mesures de sostenibilitat. Hem d’acompanyar la normativa com passa en el cas 
de l’ordenança municipal existent. Demana el vot en consciència dels regidors de 
manera individual. Considera que expulsar les cigonyes és un maltractament que no 
empara la normativa. Cal considerar que bona part dels problemes de la societat 
deriven d’un mal ús dels recursos naturals. Des de la Generalitat s’ha iniciat una línia 
de converses amb el Bisbat per trobar una solució i que part dels nius es quedin a la 
catedral i siguin un element d’atracció per a la ciutadania. Explica que la modificació 
que proposen no només afectaria  les cigonyes, sinó també a qualsevol altra espècie 
protegida.  
 
El Sr. Talamonte  es remet als arguments explicats pel Sr. Vázquez. El patrimoni és tot 
allò que parla per nosaltres com a ciutat (edificis, costums, carrers, art, persones i 
natura). Recorda les celebracions del dia de la cigonya i que es tracta d’un animal 
protegit. El respecte del medi ambient no és només el reciclatge, sinó també cuidar el 
patrimoni natural de la ciutat. Es proposa un instrument per cercar solucions als 
conflictes. Creu que la proposta és exemple de sentit comú. Cal valorar aquests 
animals i protegir-los. Hi votaran a favor.  
 
La Sra. López  diu que comparteix la idea que la cigonya forma part  del nostre 
paisatge urbà.  També comparteixen que cal protegir-la, tal com preveuen la normativa 
estatal i la  catalana. Però, cal recordar que la retirada dels nius de la catedral, segons 
l’informe de la Generalitat, s’ha fet ordenadament i adequant-se a la normativa vigent, 
sense perjudicar la posada d’ous de l’any vinent. Tenim un conflicte d’interessos entre 
la protecció de les aus i la del nostre patrimoni cultural; cal trobar l’equilibri que aporti 
una solució respectuosa amb ambdós interessos. Explica que a Extremadura es posen 
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llocs destinats a niar, que no afecten el patrimoni; aquesta seria la seva proposta. 
S’abstindran de votar la moció.  
 
El Sr. Juvillà  creu que IPCENA ha fet una excel·lent defesa de la moció. Explica la 
directiva que regula la protecció de diverses aus, entre les que s’hi troben les cigonyes 
( llegeix alguns dels articles). Més enllà de les lleis, la cigonya és un dels indicadors de 
la qualitat ambiental de la ciutat i un patrimoni natural comú. A finals dels anys 70 van 
estar a punt de desaparèixer de Catalunya. Cal protegir el patrimoni de la ciutat sense 
foragitar els ocells de les teulades: hi ha moltes altres possibilitats d’actuar. Votaran a 
favor de la moció.  
 
El Sr. Baiget  diu que el seu grup ha defensat la reintroducció de les cigonyes a la 
ciutat (explica les primeses actuacions fa anys, al centre de Vallcalent). Creu que la 
ciutadania és sensible al fet  que les cigonyes formin part del nostre paisatge urbà. 
Comenta també el cas de la recuperació dels voltors en altres zones del nostre 
territori. Són espècies protegides que han crescut de manera important  
demogràficament. Les cigonyes no han fet grans danys al patrimoni; però, la càrrega 
dels seus nius és força important i si estan mal construïts o ubicats poden ser un perill 
per a la seguretat ciutadana. Hem d’exigir a la Generalitat que adopti solucions. 
L’espectacle de les cigonyes a la ciutat és espectacular i seria bo recuperar-lo. Tenim 
una espècie protegida i una administració (la Generalitat) que té la responsabilitat de 
donar compliment a la protecció de les aus i la del patrimoni monumental. Per aquest 
motiu s’abstindran de votar la moció. 
 
El Sr. Córdoba   explica la protecció legal de la cigonya blanca. Ha augmentat la 
població i interactua  amb les persones, per això cal dur a terme accions de 
conservació i garantir la convivència. La cigonya està protegida i catalogada com a 
espècie vulnerable en la UE, amb protecció fins i tot penal. Els nius poden tenir grans 
dimensions i perjudicar els edificis i posar en perill els vianants. Cal fer tasques de 
descàrrega. Explica que els canonges han propiciat treure tots els nius (explica el 
procés). Es procedirà a fer unes bases metàl·liques  per mantenir alguns nius i amb un 
major control i seguretat. Cal preservar el patrimoni arquitectònic i la catedral n’és una 
part fonamental. Cal conjuminar el dret dels animals amb el de la propietat privada. No 
creu que l’Ajuntament hagi d’intervenir quan el Bisbat té les autoritzacions pertinents 
de l’Administració competent. Defensa la tasca feta per IPCENA i es posa a la seva 
disposició, sempre amb respecte a la propietat privada. No creu que la moció sigui la 
solució al problema i per això hi votaran en contra.  
 
La Sra. Gispert  diu que la moció els ha causat una sensació estranya, per això 
s’abstindran de votar-la.  El grup de CiU defensarà sempre els valors mediambientals, 
en sintonia amb les persones que ho habiten. Explica que fa anys que les cigonyes 
conviuen amb nosaltres i formen part del nostre paisatge. El problema surt amb la 
quantitat d’aus que ara hi ha i que pot arribar a danyar edificacions o suposar un 
problema de seguretat pública. Cal obrir un diàleg entre els experts de les 
administracions i les parts afectades. Diàleg que permeti arribar a un consens. Es vol 
que la Paeria defineixi una solució que compromet a particulars i a altres 
administracions. Cal analitzar i destriar el gran conjunt d’iniciatives que conté la moció. 
Celebra que hi hagi converses entre Generalitat i Bisbat per mantenir algun niu a la 
catedral.  
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El Sr. Larrosa  facilita la presentació d’aquesta iniciativa que arriba al Ple fruit d’una 
polèmica. La cigonya forma part de l’imaginari col·lectiu de la ciutat i del nostre 
paisatge. La normativa atribueix a la Generalitat la responsabilitat sobre la protecció 
d’aquestes aus.  Per això l’article 3 de l’ordenança municipal exclou els animals de la 
fauna autòctona protegida. Explica que han fet una proposta de transacció que no ha 
estat acceptada. IPCENA planteja una categorització que no existeix i que la legislació 
hauria de crear. Es va comprometre a treballar en mesures de difusió i sensibilització 
vers la cigonya a Lleida. Cal fer accions al voltant de les escoles i de l’Agenda 21, 
assumint cadascú les seves responsabilitats. El debat és positiu, però cal emprar el 
màxim rigor i avançar en la mesura justa. Malgrat les simpaties que generen les 
cigonyes a la ciutat, votaran negativament la moció, tot i que continuaran treballant en 
el sentit abans explicat.  
 
El Sr. Juvillà  diu que no vol centrar el debat sobre qui té la responsabilitat, sinó en la 
preocupació per la protecció de les cigonyes. 
 
Es rebutja amb 4 vots  a favor dels grups municipals de La Crida-CUP i Comú,  12 vots 
en contra dels grups municipals del PSC i C’s i 10 abstencions dels grups de CiU, 
ERC-AVANCEM i PP.   
 
 
Punt núm. 24. Moció promoguda per  la Marea Groga d e Lleida per garantir 
targetes bus per a centres educatius 
 
El Sr. Carles València  presenta la moció com a portaveu de la Marea Groga. Explica 
la tasca i objectius de la Marea i la seva composició. Fa dos anys que comparteixen un 
espai de treball amb l’Ajuntament sobre qüestions que afecten l’educació. La petició 
d’avui fa un temps que es va plantejar. Llegeix el text de la moció. Destaca la 
importància de l’estudi “Municipis contra la segregació escolar” de la Fundació Bofill. 
Explica la conclusió general en defensa de la reducció de la segregació escolar i les 
mesures que l’estudi proposa des de l’acció municipal. Explica també la retallada que 
ha patit el Pla d’educació a l’abast  en els fons destinats al desplaçament dels alumnes 
per assistir a activitats educatives i culturals. També s’ha apujat el preu de les 
activitats. Detalla les alternatives de desplaçament amb transport públic i el fet que 
alguns alumnes no disposin de la T-12. Aquests factors fa que hi hagin segments de la 
població escolar que no es puguin desplaçar i gaudir d’aquestes activitats. És una 
baula més en el procés de segregació que la ciutat pateix. Amb aquest motiu proposen 
al Ple la mesura que està transcrita en la part dispositiva de l’acta. 
 
El Sr. González  destaca que evitar la segregació escolar és possible des de l’acció 
municipal. Aquest problema té una solució senzilla, que tenim a l’abast. L’any passat 
es va posar en marxa la targeta T-Temps. Demana que es faci el mateix amb els nens 
i així la despesa d’adquisició de la targeta es veurà reduïda a 2 euros. Si volem una 
societat amb futur, hem de potenciar l’educació. Els centres educatius han de tenir els 
recursos per poder facilitar que ningú no es quedi al centre o a casa i que no pugui fer 
una activitat. Votaran a favor de la moció.  
 
El Sr. Vilella  creu que hi ha alternatives al que es demana en la moció. Creu que és 
una moció discriminatòria entre unes escoles i altres. El transport públic a la ciutat és 
deficitari; en els darrers 13  anys hem hagut d’assumir un dèficit de 39,7 milions 
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d’euros.  Malgrat això, hem creat un seguit de targetes que beneficien especialment 
els jubilats i els joves (ho explica). Es demana implantar aquesta mesura només als 
centres educatius públics; això és discriminatori. S’abstindran de votar la moció.  
 
El Sr. Gabarrell  diu que votaran a favor de la moció. Cal que afrontem el tema de la 
segregació escolar amb profunditat i amb rigor. S’està produint  a la ciutat un procés 
de segregació escolar progressiva, que amenaça amb una progressiva desigualtat 
educativa. Les raons són diverses,  especialment la segregació socioeconòmica. 
Explica un informe del Síndic de Greuges en aquest sentit. Hi ha una gran diferència 
entre els diversos centres. Cal garantir una educació de qualitat per a tothom, en 
igualtat de condicions. El desplaçament ha de ser un dret garantit, és per això que la 
T-12 ha de ser gratuïta. No podem subjectar el dret a l’educació a la disponibilitat 
econòmica de les famílies.  La Paeria ha de dotar els centres de la ciutat per resoldre 
aquests problemes amb la targeta T-E gratuïta. Hem de fer un pla que eradiqui la 
segregació. 
 
La Sra. Marín  diu que comparteix els arguments de l’exposició de motius. Creu, però, 
que un diàleg previ hauria facilitat arribar a acords. La proposta concreta és de difícil 
aplicació (ho explica) i no seria equitativa. La formulació no és massa clara; es poden 
explorar altres alternatives. Es va oferir fa anys la possibilitat d’obtenció de la T-Jove 
escolar. Es pot fer una línia d’ajuts en aquest sentit. Caldrà tractar a fons la situació de 
la mobilitat escolar a la ciutat i el foment del transport públic.  
 
El Sr. Osorio  diu que tothom coincideix en la necessitat de protegir els drets dels 
infants, la no-discriminació i les polítiques de suport a la mobilitat i al transport públic. 
Haurien agraït tenir una reunió prèvia per arribar a coincidències; s’ofereix en properes 
ocasions. Les mocions acostumen a anar precedides de converses prèvies per  
acostar posicionaments. Per evitar la discriminació, C’s defensa la igualtat 
d’oportunitats a partir de la redistribució de la riquesa, amb l’assignació de recursos en 
funció de les rendes. No podem compartir la gratuïtat per sistema i per a tothom. Qui 
pot pagar el transport, ho ha de fer. Els ajuts s’han d’oferir també a famílies 
matriculades en centres concertats o privats. Caldria també estudiar el reforçament del 
servei i avaluar el cost que suposa tot plegat. No s’oposen a donar facilitats a les 
famílies que tenen més dificultats; la gratuïtat per sistema no és justa.  
 
La Sra. Gispert  explica que s’han reunit amb els representants de la Marea Groga. 
Diu que hi ha escoles que geogràficament estan millor situades en relació amb el 
centre de la ciutat, la qual cosa suposa diferències en els costos per assistir a les 
activitats que complementen el currículum acadèmic. Tots els infants tenen dret a 
l’educació i ho hem de garantir sempre. Els nois dels barris més llunyans del centre 
han de tenir una targeta d’autobús per desplaçar-se. L’import dels desplaçaments no 
està a l’abast de totes les famílies. Critica l’increment econòmic de les entrades a 
aquestes activitats. El problema és greu i produeix segregació; això ha estat reivindicat 
per diverses escoles allunyades del centre. Demana que aquesta mesura es faci 
extensible a tots els centres escolars de la ciutat (inclosos els concertats).  
 
La Sra. Parra  lamenta que no s’hagi pogut parlar prèviament per tal d’arribar a un 
acord. Hi havia un compromís a treballar sobre aquest tema. La Paeria treballa per 
l’educació i la política és pactar i arribar a acords. La Regidoria està treballant en una 
proposta per donar resposta a aquest problema que tenen algunes escoles. Vol que 
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consti que  l’any 2012 es va començar a fer pagar per alguna d’aquestes activitats; el 
preu per a les escoles amb especials dificultats és de 0,5 euros, per les de dificultats 
no especials és d’1 euro i per la resta d’escoles és de 2 euros. També hi ha activitats 
gratuïtes. El curs 2007-2008 les activitats de teatre van tenir més de 5.000 nens 
usuaris; aquest curs passat les activitats de teatre han tingut 7.319 usuaris. Explica 
que els usuaris de les audicions escolars també han crescut. El compromís de la 
Paeria amb l’educació no es pot posar en dubte. Espera poder presentar en breu una 
solució a aquest problema.  El text de la moció presentada és inassolible. Per això 
votaran en contra de la moció, amb un no positiu i de compromís.  
 
El Sr. València  explica que potser les formes han ennuvolat allò que realment és 
important. No pot parlar en nom de l’educació concertada i la privada, que no han 
participat en les reunions de la Marea. Recull els oferiments de diàleg. Cal entendre 
que els membres de la Marea són  pares de família que treuen el temps lliure de la 
resta de les seves obligacions. Explica que fa dos anys que s’ha plantejat aquest 
problema sense obtenir-ne la solució. No defalliran a demanar solucions.  
 
Es rebutja amb 9 vots a favor dels grups de CiU, La Crida-CUP i Comú, 12 vots en 
contra dels grups del PSC i C’s i 5 abstencions dels grups d’ERC-AVANCEM i PP.  
 
 
Punt núm. 25. Moció del Grup Municipal Crida per Ll eida-CUP per l’eliminació 
dels privilegis de l’IBI 
 
El Sr. Juvillà  fa referència al concordat de l’any 1953 entre la Santa Seu i Espanya, 
que preveia l’exempció del pagament de l’Església catòlica de bona part de la 
contribució territorial urbana; aquests acords van ser ratificats l’any 1979 i cap govern 
espanyol l’ha canviat. Comenta les exempcions de pagament d’IBI previstes a la 
LRBRL en relació a les confessions religioses.  Defensen que en un estat democràtic i 
social tothom ha de contribuir al pagament de les càrregues fiscals en funció de la 
renda i del patrimoni. Estan en contra dels privilegis de les exempcions de l’IBI, que en 
el cas de l’Església catòlica suposen perdre 512.180 euros que podríem destinar a un 
pla de xoc per a les persones que més ho necessiten. 
 
El Sr. Talamonte  explica que votaran a favor de la moció. Creu que aquesta exempció 
és un anacronisme; s’ha de canviar legislant. Hi ha un altre article de la LRHL que 
caldria canviar amb una nova legislació. 
 
El Sr. Vilella  explica quines són actualment les exempcions de l’IBI a entitats sense 
finalitats lucratives i les institucions a les quals és aplicable aquest règim. Hi ha tres 
acords entre l’Estat i diverses confessions. L’exempció de l’IBI no s’estén a tots els 
immobles, sinó als que estan afectats pel culte o els que compleixen els requisits fixats 
per la normativa de mecenatge. El grup del PP  creu que aquesta fórmula de 
cooperació funciona satisfactòriament, respon a postulats constitucionals, és 
beneficiosa socialment i té un gran suport social. Hi votaran en contra. 
 
El Sr. Vega  considera que les exempcions esmentades provenen del concordat; la 
LRHL estableix tot un conjunt d’exempcions que afecta a serveis públics, 
administracions i ens sense ànim de lucre. No creu que es puguin considerar supòsits 
idèntics els de les confessions religioses amb el d’altres entitats sense ànim de lucre. 
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Creu que les exempcions fiscals a entitats religioses atempten contra els principis 
democràtics bàsics com la igualtat i l’equitat, la justícia distributiva respecte a la 
ciutadania no confessional o la independència de l’Estat en relació amb les 
confessions religioses. Amb recursos públics estem finançant les confessions 
religioses i minant la laïcitat prevista en la Constitució. Es mantenen uns privilegis que 
provenen de la dictadura i que afecten béns no adscrits al culte directament. L’Església 
catòlica ha   anat acumulant patrimoni i bona part d’aquest té altres usos. Es tracta 
avantatjosament  un gran propietari. Creu que la propera república catalana no signarà 
cap concordat i serà laic. Votaran a favor de la moció.  
 
La Sra. Ribes  qualifica de “pobra” l’argumentació que ha explicat el Sr. Vega. No tot el 
patrimoni de l’Església està exempt de l’IBI; la LRHL, preveu expressament quins són 
els immobles exempts i quins no. Aquest debat caldria fer-lo al Congrés dels Diputats i 
decidir si tothom ha de pagar IBI o no, inclosos partits polítics,  sindicats, patronal, etc. 
La llei de mecenatge inclou exempcions. Cal decidir si paga tothom o no paga ningú, 
sense que es pugui decidir  per criteris subjectius. Hi votarem en contra, perquè no 
tenim competències per canviar la normativa de l’IBI i el nostre acord no serviria per a 
res. Cal presentar aquestes propostes en el lloc on toca. Creu també que hi ha una 
contradicció quan es proposa que es mantinguin els beneficis fiscals als partits polítics, 
sindicats, patronals, etc. i no  a l’Església catòlica. 
 
La Sra. Salmerón  diu que el seu grup hi votarà en contra. Creu que la solució a la 
problemàtica de l’IBI a Lleida no passa per posar el focus en l’Església o en les entitats 
sense ànim de lucre, que estan exemptes. Estan exemptes altres organitzacions i ens 
sense ànim de lucre; entitats que són molt necessàries. Creu que La Crida-CUP està 
discriminant l’Església per ser una entitat catòlica. Aquests beneficis es fan amb altres 
confessions i entitats no religioses. Defensa les exempcions i la tasca que fan les 
entitats sense ànim de lucre, especialment les de caràcter social. La protecció als més 
desfavorits mereix aquesta exempció; el benefici social o  el patrimoni cultural que 
desenvolupen ho justifica. Creu que es tracta d’una fixació de la Crida-CUP amb 
l’Església. Si a la Crida-CUP li  preocupessin les finances de la Paeria, haurien votat a 
favor de l’esmena a les ordenances acordada entre els altres grups de l’oposició. 
 
La Sra. Mínguez  creu que és contradictori l’argument de la Sra. Salmerón en tant que 
la seva esmena a les ordenances suposava un menor ingrés per a la Paeria i el que 
proposa la Crida-CUP és augmentar els ingressos municipals.  Reitera que les 
exempcions només afecten els immobles destinats al culte. Qualsevol entitat sense 
ànim de lucre gaudeix de les exempcions previstes en la LRHL; no creu que sigui un 
privilegi. Votaran que no, perquè la proposta no és competència municipal.  No es 
perden uns ingressos que mai no s’han tingut; l’eliminació d’exempcions suposaria un 
major ingrés. No entén que un partit que proposa la desconnexió vulgui anar a Madrid 
a discutir una llei estatal.  
 
El Sr. Juvillà  explica que la moció preveu eliminar altres exempcions de l’IBI. Reitera 
que volen abandonar l’Estat espanyol. Volen un estat laic amb llibertat religiosa, sense 
privilegis. Diu a la Sra. Ribes que la CUP no es presenten a les eleccions a Madrid; 
estan d’acord a suprimir les exempcions als partits, sindicats, etc. Proposa que tots els 
partits que estan a la Corporació paguin l’IBI. Creu contradictori que es digui que 
aquest tema no és competència municipal i que en canvi quan es parla 
d’independència no es posin aquestes objeccions i tothom debati. Es compromet a 



 
 

 37 

portar una moció al Ple per eliminar totes les exempcions de l’IBI.  
 
El Sr. Talamonte  respecta que la Cup no es presenti a les eleccions a Madrid. El 
Comú està fermament lligat al procés d’empoderament de la ciutadania aquí i a tots els 
llocs, per tal de canviar la situació de partitocràcia que diu s’ha patit fins ara.  
 
El Sr. Vilella  qualifica de somiatruites les persones que volen creure en la imminència 
d’una república catalana. A Espanya la llei preveu quins immobles estan exempts de 
pagament de l’IBI (ho explica). Recorda que els béns de l’Església catòlica exempts de 
l’IBI són el 4,9 % dels edificis que no paguen aquest impost. Aquesta Església es 
gasta anualment més de 219 milions d’euros en obra social. Les exempcions afecten 
també a fundacions vinculades a partits polítics  (esmenta el cas de la Fundació Josep 
Irla). Diu que el PP sí que paga l’IBI.  
 
El Sr. Vega  explica que qualsevol confessió religiosa gaudeix d’uns privilegis que no 
creu justificats. Cal posar en dubte altres exempcions, incloent-hi les fundacions. 
Explica que quan parlava d’altres immobles de l’Església catòlica es referia als que 
han estat objecte d’immatriculació sense cap títol de domini. Si les propietats 
exemptes només són el 4,9 % no creu que pagar l’IBI suposi posar en risc entitats com 
Càritas. Comenta que a Itàlia el Sr. Mario Monti va eliminar les exempcions de l’impost 
equivalent a l’IBI, tot i ser profundament catòlic. Sembla just demanar que s’acabin els 
privilegis i les exempcions per destinar la recaptació a ajuts i necessitats o a millorar 
els serveis públics.  
 
La Sra. Ribes  entén que hi hagi grups que no volen que diverses entitats estiguin 
exemptes de pagar l’IBI. El que no entén és que es plantegi en els termes que s’ha fet. 
El grup de C’s té com a norma abstenir-se o votar en contra de les mocions que 
tracten qüestions que no són competència municipal. Això fa que de vegades no 
s’entengui el posicionament de C’s, que no pretén quedar bé amb tothom a qualsevol 
preu. Demana que es revisi en uns mesos quina eficàcia han tingut les mocions que 
no són competència municipal.  
 
La Sra. Salmerón  explica que la moció demana la supressió de l’art. 62.7 de la LRHL, 
paràgraf que només es refereix a l’Església catòlica.  
 
El Sr. Juvillà  demana l’eliminació dels privilegis a totes les confessions. Demana el 
compromís de tots els partits que paguin l’IBI malgrat que tinguin exempció.  Demana 
també a la Sra. Salmerón una transacció per eliminar tots els privilegis.  
 
La Sra. Salmerón  diu que ella no ha proposat cap moció sobre exempcions.  
 
(La Sra. Ribes i el Sr. Vega van debatre sobre la presentació d’esmenes en les 
ordenances i els pressupostos, com a debat colateral en les seves intervencions. Està 
reflectit en la gravació).  
 
Es rebutja amb 7 vots  a favor dels grups municipals de La Crida-CUP, ERC-
AVANCEM i Comú i  19 vots en contra dels grups municipals del PSC,  CiU, C’s i PP.   
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Punt núm. 26. Moció del Grup Municipal del PSC en d efensa de la rebaixa de  
l’IVA cultural que afecta  la creació i la producci ó de proximitat i  l’accés a la 
cultura en l’àmbit local 
 
La Sra. Parra  defensa la moció, explica els antecedents de l’increment de l’IVA 
cultural fins el 21 % i explica que aquest impost ha afectat greument el sector cultural. 
No és la primera vegada que es demana la rebaixa de l’IVA cultural. S’ha empobrit el 
sector i s’ha precaritzat de manera considerable. També ha afectat l’activitat cultural 
dels ens locals. La cultura és un sector productiu amb valor afegit, que ens millora com 
a individus i com a societat. Rebaixar l’IVA al 5 % generarà molt més consum cultural i 
afavorirà els creadors culturals. Defensa que calgui pagar a l’SGAE o a CEDRO, 
perquè els creadors han de cobrar per la seva feina. Les institucions hem de pagar 
aquestes taxes que van directament als creadors i als intel·lectuals. 
 
El Sr. González  manifesta que parla en la seva condició de regidor, no d’afiliat a cap 
partit. No vol que es barregi l’IVA cultural amb la cultura a la ciutat, una activitat cultural 
que cada dia està minvant. Part de la cultura està paralitzada per manca de direcció a 
la Panera o al Teatre de l’Escorxador; tenim una Llotja parada i deficitària. Demana un 
canvi de model i que l’Ajuntament doni suport a les entitats culturals de la ciutat. 
Votaran a favor de la moció, amb un sí crític amb les administracions. Qualifica l’IVA 
cultural de “salvatjada” i ho compara amb les tributacions dels països de la UE. Cal 
impulsar la cultura, fer-la servir com a eina d’educació. La cultura de carrer ha de ser 
lliure i cal promocionar-la. Hem de cercar estratègies tecnològiques per  a la creació i 
la difusió artística. Demana més pressupost per a la cultura de la ciutat.  
 
La Sra. López  creu que la moció té una clara intenció electoralista. No es pretén 
rebaixar l’IVA cultural, sinó deixar en evidència  l’actual govern de l’Estat. Qui es nega 
a rebaixar l’IBI demana que es rebaixi l’IVA cultural. Cal aclarir que l’IVA afecta  la 
indústria cultural, però no és el factor que més li condiciona; creu que la crisi 
econòmica i la gestió de l’anterior govern socialista hi tenen molt a veure. No tots el 
productes culturals paguen un 21 % (ho explica). L’oferta cultural i esportiva de les 
entitats socials no tributa IVA; el sector del llibre tributa al 4%. Explica les mesures 
tributàries que s’apliquen per estimular la producció i el consum cultural  com les 
deduccions fiscals. Critica el pressupost de cultura de la Paeria. La voluntat del PP és 
abaixar l’IVA cultural quan la situació econòmica ho permeti. Creu que el nou govern 
del PP rebaixarà l’IVA cultural. Hi votaran en contra, perquè creuen que la moció és 
malintencionada, electoralista i fora de temps.  
 
El Sr. Gabarrell  diu que donaran suport a la moció. Critica el Govern del PP  per 
estigmatitzar tot allò que no entén com la cultura lliure o la creativitat. Van imposar un 
augment amb tot el sector cultural en contra. Qualifica la política cultural del PP de 
reaccionària. La cultura té el mateix IVA que qualsevol altre producte de consum i això 
suposa que anirà morint poc a poc. El Govern del PP ha portat en matèria de cultura 
una política regressiva, igual que en drets socials o del treball. S’han fet retallades en 
ajuts i en infraestructures. El PP pretén fonamentar els seus triomfs polítics en la 
fidelitat d’una minoria i el desinterès d’una majoria. La cultura és un dret social, amb 
accés universal. És un model social per què el poble pugui escollir lliurement. Defensa 
la cultura popular, creativa i dinàmica.  Votaran a favor, perquè per l’emancipació 
social és imprescindible l’emancipació cultural.   
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El Sr. Vega  explica que el seu grup defensa el dret d’accés universal a la cultura. 
Totes les mocions tenen quelcom d’electoralista, però això no invalida el valor de la 
moció. Comenta l’acció parlamentària d’ERC en defensa de la rebaixa de l’IVA cultural 
fins al 4 %. Mantenir l’IVA cultural més alt d’Europa no té cap base econòmica, sinó 
ideològica, de càstig a un sector crític amb el PP. La situació ens obliga encara  a 
dependre de decisions de l’Estat i per això es dóna suport a aquesta petició. Explica el 
tipus d’IVA en altres països europeus. En moments de crisi, augmentar els impostos a 
la cultura suposa apartar molts ciutadans de la cultura. L’IVA té uns efectes socials 
enormes i provoca un descens del consum cultural entre les persones més 
desfavorides. S’ha recaptat més, però el consum cultural ha caigut en picat i s’han 
reduït els ingressos per IRPF i seguretat social. El Govern del PP castiga un sector 
que s’ha oposat a les seves polítiques; vol provocar una asfíxia cultural. La llibertat, la 
democràcia i la convivència necessiten de la cultura.  
 
El Sr. Osorio  explica que el seu grup comparteix la necessitat de rebaixar l’IVA dels 
béns culturals. La cultura és un pilar bàsic de la societat avançada i l’accés ha de ser 
universal. L’increment de l’IVA cultural no ha assolit els objectius que el Govern central 
buscava i ha perjudicat el sector. No volem aprofitar la moció per  fer electoralisme. La 
cultura no ha de ser un bé patrimonialitzat per cap partit. Les administracions han de 
procurar els mitjans i els equipaments per afavorir els creadors i que puguin 
desenvolupar les seves capacitats. La cultura la fan les persones, no les 
administracions. Seria bo parlar dels equipaments culturals a la ciutat. La moció afecta 
a una competència del govern central i ha d’anar en consonància amb la resta de 
països de la UE. Les noves majories al Congrés dels Diputats podran fer possible 
plantejar en aquella seu aquesta petició. La majoria absoluta del PP els ha permès 
aplicar aquesta mesura; el nou Govern permetrà fer els ajustos pertinents  en defensa 
de la cultura. Per raons de marc competencial, i amb l’inequívoc suport a la cultura, 
s’abstindran de votar la moció.  
 
La Sra. Salmerón  defensa la cultura com a  element d’expressió de l’essència i de la 
riquesa d’una societat. Cal protegir-la i no pot tenir el mateix tractament fiscal que 
altres serveis. Explica els motius que va donar el Govern del PP en pujar l’IVA i creu 
que la mesura ha estat un fracàs. Explica diverses dades que reflecteixen la pèrdua de 
públic, de recaptació, de locals culturals, etc. La pujada ha repercutit al consumidor 
final i ha afavorit la pirateria cultural. Destaca la importància del sector en la creació de 
llocs de treball i en percentatge del PIB. La cultura ha de ser de tothom, amb un accés 
fàcil. Cal actuar com ho han fet altres estats europeus. Totes les mocions presentades 
al Senat sobre aquesta matèria han estat rebutjades pel PP. Votaran a favor de la 
moció.  
 
La Sra. Parra  agraeix els vots afirmatius. Diu que tot el que es fa a l’Ajuntament té 
càrrega política. Aquest rebaixa s’ha demanat des que es va fer l’increment. Cada 
vegada que l’Ajuntament fa un acte cultural ha de pagar aquest IVA i això acaba 
repercutint  en la vida cultural de la ciutat. Som una ciutat amb força activitats culturals. 
Els equipaments funcionen. El sector cultural està desencisat amb el Govern del PP; 
no ha estat ben tractat i se’ls ha castigat amb l’IVA més car d’Europa. Agraeix també 
l’abstenció de C’s i entén el no del PP. 
 
El Sr. González  critica el preu de les entrades de la Llotja; hi ha persones que no 
poden pagar-ho. Cal fer accessible la cultura. Explica l’acció que van fer algunes 
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companyies de teatre per reivindicar la rebaixa de l’IVA. S’està gravant al 21 % el valor 
afegit que dóna la cultura: educació, llibertat i estímul sobre la mateixa persona.  
 
La Sra. López  diu que fer demagògia és molt més fàcil que governar. Ha intentat 
explicar que no tot l’IVA cultural està al 21 % i que hi ha molts avantatges  fiscals per a 
la cultura. L’IVA ha de complir amb la normativa comunitària i la directiva que la regula 
preveu els tipus reduït i  superreduït. Qualifica de demagògia demanar un IVA cultural  
superreduït al 5 % que no és aplicable a Espanya. Si s’apliqués aquesta mesura 
caldria incrementar l’IVA dels productes de primera necessitat del 4 al 5 %. Cal parlar 
amb rigor en els plantejaments.  
 
El Sr. Gabarrell  diu que no fan electoralisme, però sí que fan política de la lluita social 
i en fan bandera. La moció planteja la reducció de l’IVA cultural. Si cal parlar de la 
política cultural de la ciutat no hi té cap inconvenient. Diu que no fan demagògia; creu 
que el PP no vol que el poble accedeixi a la llibertat a través de la cultura.  
 
La Sra. Parra  creu que no hi ha cap problema a demanar que l’IVA cultural sigui del 4 
%; aquest no ha de ser cap obstacle. Agraeix els vots favorables a la moció.  
 
S’aprova amb 20 vots a favor, 2 vots en contra del Grup del PP i 4 abstencions del 
Grup de C’s.   
 
 
Punt núm. 27. Moció del Grup Municipal Crida per Ll eida-CUP per al compliment 
de la Llei 5/2008, de 24 d’abril, del dret de les d ones a eradicar la violència 
masclista 
 
El Sr. Gabarrell  explica que la moció afecta la gestió directa de les mesures per a 
eradicar la violència masclista. Explica els orígens i les condicions en què es dóna 
aquesta violència, que mata i assassina. La gravetat d’aquesta xacra necessita 
polítiques actives per a fer-hi front. L’Ajuntament té l’obligació d’oferir un recurs 
residencial d’emergència a les dones que pateixen aquesta situació. No creu que els 
espais que ara s’ofereixen siguin els adequats, ja que estan compartits amb persones 
que pateixen situacions d’exclusió d’altre índole. Cap dels tres espais on són derivades 
compten amb personal especialitzat d’atenció a les dones ni proporcionen un sistema 
de seguretat adequat. L’assistencialisme en mans privades és el fruit de la deixadesa 
de les polítiques socials  i, en aquest cas, és especialment greu. Llegeix la part 
dispositiva de la moció que està transcrita en l’acta.  
 
El Sr. Talamonte  diu que ha estat complicat tractar aquesta moció pel contingut del 
tema. Cal treballar intensament en l’educació per a eradicar la violència masclista. 
També cal treballar per evitar que el control econòmic en mans dels homes dificulti a 
les dones sortir de situacions violentes. Han parlat amb les persones implicades en el 
servei,  que han manifestat que els protocols funcionen molt bé i hi ha molt bona 
coordinació. No creu adient eliminar el contracte existent. Votaran a favor de la moció i 
s’abstindran de fer-ho en els punts 2 i 4, perquè les informacions són contradictòries.  
 
La Sra. López  lamenta que es presenti aquesta moció. En un tema tan sensible, que 
hi ha consens  (materialitzat en la declaració institucional). La Crida-CUP ho planteja 
des d’un punt de vist ideològic i partidista. Ataquen a una entitat reconeguda per la 
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seva tasca a favor de les dones maltractades. Qualifica de gratuïtes moltes 
afirmacions de la moció. No volen reconèixer una tasca positiva i es vol criminalitzar 
una organització per les seves creences religioses. El PP defensa que totes les 
entitats fan una funció social, respectant totes les creences ideològiques i religioses. 
Demanen votació separada dels punts. Votaran favorablement les qüestions més 
genèriques i que reflecteixen activitats que ja es fan. Votaran en contra dels punts 1 i 
2; s’abstindran de votar el punt 3 i votaran a favor de la resta.  
 
El Sr. Vega  destaca la gravetat de la situació de vulnerabilitat de les persones que són 
víctimes de violència masclista; han d’abandonar la llar familiar després d’un procés 
llarg i dur, amb dificultats econòmiques o càrregues familiars. Els menors han viscut 
aquest context i són subjectes d’aquesta situació conflictiva. Cal donar una resposta 
en condicions (amb mesures d’urgència i  altres més continuades).  Hem de tenir 
equipaments adequats i personal format. No posa en dubte la feina feta per les entitats 
que tracten les persones afectades; però, cal garantir la capacitació o les condicions 
per treballar aquestes tipologies de necessitats especialitzades. Cal cercar les 
condicions òptimes, amb espais  adequats i condicions que permetin trencar el cercle 
viciós de la violència i per poder explicar als fills el per què d’aquesta situació. Cal 
garantir la cobertura de les necessitats bàsiques durant aquest primer període, també 
amb atenció educativa i psicològica.  Cal minimitzar riscos i evitar una doble 
victimització. Troben encertada la moció tot i que algun punt és especialment 
maximalista i provocarà que s’abstinguin de votar-lo.  
 
El Sr. Rubio  creu que el títol de la moció no s’adiu totalment amb el contingut i això 
provoca certs dubtes. No estan d’acord a relacionar violència masclista amb el sistema 
capitalista; malauradament existeix també en altres sistemes econòmics. Cal complir 
els protocols signats a aquest efecte i creu que s’està fent per part de l’Ajuntament de 
manera curosa. No sap si el punt primer de la moció conté un rerefons de 
antireligiositat; hi ha entitats religioses que fan una gran tasca sense cap 
adoctrinament. Cal inspeccionar que es compleixin els requisits del protocol i 
complementar la tasca de les entitats si escau.  Votaran negativament els punts 1 i 2; 
s’abstindran de fer-ho al punt 3 i votaran a favor de la resta de punts.  
 
 
La Sra. Simó  explica que el seu posicionament serà el de l’abstenció. Comparteixen el 
plantejament general contra la violència masclista. No podem oblidar que les xarxes 
socials s’estan fent servir com a eina per perpetuar la violència sexista. Cal reaccionar 
amb tota l’energia possible; hem de donar respostes a tots els nivells. Els ajuntaments 
hem de proporcionar solucions en els casos d’emergència fins que s’adopten les 
mesures de derivació de llarga durada. Aquesta primera actuació s’està fent a la 
nostra ciutat per una entitat que acull les dones  afectades i facilita un bon servei. 
L’acollida és correcta i digna. Els protocols són molt estrictes i en cap dels casos s’han 
vulnerat. Les entitats sense ànim de lucre estan actuant correctament i tenen els 
controls de l’administració. Reproven qualsevol tipus de violència; mai ningú es pot 
considerar superior a un altre ni podem permetre cap tipus de violència. La formació 
en la tolerància i el respecte és la millor eina per acabar amb aquesta xacra.  
 
La Sra. Mestres  comparteix el posicionament del PP quan criticava que es fes un ús 
partidista d’un tema tan greu i important com és la violència de gènere. Explica que la 
primera llei a l’Estat espanyol contra la violència sobre les dones va ser aprovada 
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durant el govern socialista, l’any 2004. L’any 2008, el govern tripartit de la Generalitat 
va aprovar la llei sobre la violència contra les dones. Al mes de novembre de l’any 
2008 la Paeria va signar un protocol d’atenció a les dones en situació de violència 
masclista, amb 26 entitats. Qualifica la moció de radical i partidista. Explica quines són 
les primeres atencions residencials que es presten a les dones afectades i l’acolliment 
posterior que fa la Generalitat. Explica les atencions que s’han fet en els darrers anys 
que no justifiquen fer una nova infraestructura. Les instal·lacions actuals són 
adequades i les atencions i seguiment que es fan són les correctes i s’ajusten als 
protocols. El compromís amb les dones que pateixen violència  és de tothom. Demana 
que treballem tots plegats i no fem partidisme. Si s’hagués demanat informació sobre 
el que s’està fent no hauria calgut presentar mocions com aquesta.  
 
El Sr. Gabarrell  creu que no s’ha entès l’explicació que ha fet sobre la moció i el seu 
contingut. En cap moment ha qüestionat el sistema o el model d’atenció. S’ha parlat 
només d’un recurs assistencial d’emergència i de la seva gestió. Les dones que 
s’acullen a aquest recurs i tenen fills de més de 12 anys són derivades a l’alberg. No 
entén que se li hagi acusat de ser antisistema. No estan en contra ni de les entitats ni 
de les religions. Denuncia mancances en la derivació que es fa de les dones (les 
explica). No dubta de la bona fe  de les persones que fan l’acolliment; es qüestiona 
que la qualitat de la gestió es faci dependre de la bona fe. Reconeix l’esforç de l’entitat 
d’acolliment, però també cal reconèixer la manca de qualificació professional i les 
limitacions pressupostàries que pateixen. Les mancances les ha de cobrir 
l’Ajuntament. L’entitat no tenia contacte amb els actuals regidors responsables del 
servei i el darrer contacte que havien tingut va ser amb el Sr. Presseguer.  
 
El Sr. Talamonte  explica que un dels pocs motius pels quals creu que les comissions 
informatives no han de ser obertes al públic és per tractar de temes com aquest.  
Estem parlant de la seguretat de persones que estan amenaçades de mort en alguns 
casos. Cal ser molt curosos. Aquest debat hauria estat més oportú fer-lo en una 
comissió informativa. No estan en contra de les entitats religioses; la religió pot ser en 
alguns casos un refugi. Pot ser un problema la manca de professionals amb caràcter 
estable.  
 
La Sra. López  creu que ha entès perfectament les explicacions del Sr. Gabarrell. Es 
ratifica en la seva intervenció anterior. No l’ha qualificat d’antisistema per aquesta 
moció, sinó perquè el seu grup va en contra del sistema com a idea. Volen que l’entitat 
que actualment fa aquest acolliment tanqui les portes. S’ha posat en dubte la 
professionalitat d’unes persones que fan una tasca encomiable i que ha estat 
reconeguda per la seva feina. Proposa que la Regidoria faci un informe sobre el treball 
que s’està fent per aquesta entitat.  
 
El Sr. Vega  explica que aquesta moció no és antisistema, en tot cas és radical; per 
això s’abstenen en algun dels punts. En la globalitat és una proposta raonable. 
 
El Sr. Rubio  està d’acord amb la intervenció del Sr. Talamonte sobre la procedència 
de debatre aquesta moció en comissió. Pregunta si s’estan seguint tots els protocols 
aprovats en aquesta matèria.  
 
La Sra. Simó  defensa el teixit associatiu de Catalunya, que és molt ric i arriba a 
prestar serveis que l’administració no pot assumir. Fan una tasca molt bona. Hem 
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d’estudiar les mancances que pugui haver per aportar solucions. S’abstindran de votar 
tots els punts excepte els números 6, 7 i 8 que votaran favorablement atès que 
aquestes tasques ja s’estan fent. 
 
La Sra. Mestres  diu que no només es treballa amb bona fe; ens enfrontem a 
problemes molt durs i difícils. Està d’acord amb el Sr. Talamonte sobre la necessitat de 
discreció i que el debat s’ha de fer en comissió. Cal tenir respecte i consideració amb  
les dones de la ciutat. Votaran negativament els punts 1 i 2; s’abstindran al punt tercer 
i votaran la resta de punts, perquè fan referència a allò que s’està fent. 
 
El Sr. Gabarrell  no està d’acord amb que aquest tema s’hagués de tractar en 
comissió. La ciutadania ha de saber què s’està fent. No estan d’acord amb els 
protocols que s’estan aplicant en l’actualitat. Diu que no falla ni el voluntariat ni el 
personal dels serveis socials; falla la tasca de planificació, coordinació i gestió de les 
regidories implicades.  
   
 La votació es fa per punts i està reflectida en la part dispositiva de l’acta.  
 
 
Punt núm. 28. Moció dels grups municipals de CiU, E RC-Avancem i Crida per 
Lleida-CUP de suport a la  Resolució 1/XI del Parlament de Catalunya 
 
El Sr. Gabarrell  fa de ponent de la moció. Fa referència a les circumstàncies 
anòmales i excepcionals que van condicionar el procés electoral del passat 27 de 
setembre. Aquestes eleccions  han generat uns resultats que demanaven compromís 
per prosseguir el camí cap a la plena llibertat política del país. Des del dia següent es 
van començar els treballs per tal de garantir el compromís democràtic sorgit de les 
urnes i accelerar el procés cap a la república catalana: ruptura democràtica, pla de xoc 
d’emergència i urgència social i procés constituent popular. Explica els orígens i el 
contingut de la Resolució 1/XI del Parlament de Catalunya. No és cap declaració 
unilateral d’independència; és un acte de sobirania, de democràcia i de dignitat. És un 
acte de ruptura amb la legalitat existent. El futur del nostre poble l’ha de decidir la seva 
gent; ningú més. Han anunciat la desconnexió democràtica amb l’Estat espanyol a 
través d’aquesta Resolució. Destaca l’annex de mesures socials que pretén blindar els 
drets socials de les persones (pobresa energètica, habitatge, sanitat, educació, 
llibertats públiques, renegociació del deute, batalla contra la LRSAL, solidaritat efectiva 
amb els refugiats i dret a l’avortament). Són mesures necessàries, amb un missatge 
contundent, clar i irrenunciable. Llegeix la part dispositiva de la moció i demana el vot 
del Plenari en suport de la  Resolució 1/XI del Parlament de Catalunya. 
 
El Sr. Talamonte  explica que van demanar una transacció en el punt primer de la 
moció. El Parlament és la màxima expressió de la democràcia a Catalunya i cal 
respectar les seves decisions. La seva assemblea va decidir respectar la legalitat que 
es derivés de les decisions del Parlament respecte a la independència, fins i tot si 
entrava en contradicció amb la legalitat de l’Estat espanyol. No vol dir que estiguin 
d’acord amb les formes o amb el contingut; el que volen manifestar és l’acord amb la 
capacitat del Parlament per adoptar aquestes resolucions i que assumeixen la seva 
validesa.  Votaran a favor de la moció. 
 
La Sra. López  explica que no poden donar suport a un acord que atempta contra els 
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principis de la democràcia, la convivència i l’estat de dret. És un atac directe a totes les 
normes (incloses les catalanes). El qualifica de despropòsit per salvar Artur Mas, que 
cedeix davant l’esquerra més radical i que suplica el seu vot a canvi del que sigui. 
Aquest acord té un caràcter absolutament anòmal; la situació és esperpèntica. No 
tenim govern i, si ho tenim serà amb un partit que està en contra de tot. Si no hi ha 
investidura tindrem noves eleccions. En aquests moments més que mai cal refermar 
compromisos; el PP vol reiterar el compromís amb les normes democràtiques, l’Estatut 
i la Constitució, que són garantia dels drets i de la igualtat. Cal que els ponents 
admetin el seu fracàs i deixin de banda la seva dèria de la desconnexió. En poc temps 
s’ha trencat la coalició amb UDC i s’ha canviat la denominació de la candidatura de 
CDC; no volen reconèixer el seu absolut fracàs. Comenta que fins i tot la Vanguardia  
està demanant que es doni un pas enrere i es rectifiqui. Igualment ho fa el món 
empresarial, atès que  moltes empreses marxen de Catalunya. Demana que rectifiquin  
aquest grandíssim error. Votaran en contra i demanen que facin una rectificació i que 
es posin al costat de la democràcia i de l’estat de dret.  
 
El Sr. Vega  diu que sempre han estat al costat de la democràcia. La resolució del 
Parlament és el resultat de la voluntat popular. Guanyar unes eleccions dóna legitimitat 
per iniciar el procés cap a la nova república catalana.  És un mandat sorgit de les 
urnes. S’ha arribat a aquesta situació per l’enrocament del PP, que està incomplint  
directives europees o fins i tot resolucions del TC en matèria competencial (esmenta 
diversos casos). Critica l’Estat de deslleialtat amb la Generalitat. La Generalitat 
gestiona gran part dels serveis dels catalans; té un gran deute perquè l’Estat està fent 
un ofec econòmic i impulsa una recentralització  que ha arribat fins a la “intervenció 
econòmica i financera” de la Generalitat produïda per la recent resolució del ministre 
Montoro. S’ha exclòs a les entitats catalanes del tercer sector del repartiment del IRPF. 
S’ha atacat el model de l’escola catalana; els molesta veure que la immersió lingüística 
està produint un clar efecte de cohesió social. L’Estat ha violentat la voluntat del poble 
de Catalunya. Aquesta situació deriva del fet que la legalitat espanyola ha comportat 
que tinguem un Estat que treballa contra Calalunya. Com no hi ha manera de posar-se 
d’acord amb l’Estat espanyol s’ha propiciat marxar-ne.  
 
La Sra. Ribes  diu que aquesta moció té com a element positiu el fet que permetrà que 
els grups es puguin posicionar de manera clara sobre aquesta qüestió. Fa referència a 
la moció similar que es va debatre ahir a la Diputació;  espera veure avui què voten 
algunes persones en aquest saló de plens. Avui farà servir el llenguatge del respecte a 
la legalitat vigent i al marc jurídic, no el dels que pretenen viure en un món de fantasia  
i de peticions impossibles. Critica que l’anterior govern de la Generalitat fos incapaç de 
dur a terme les actuacions bàsiques necessàries que li eren obligades. L’estat de dret 
està conformat de manera complexa, en una organització territorial formada per 
municipis, províncies i comunitats autònomes. Els regidors ostenten aquesta condició 
en funció del vigent ordenament jurídic; tots som poders de l’Estat.  No es pot 
pretendre dinamitar el fet jurídic que dóna raó a l’existència dels càrrecs dels membres 
del Ple i als beneficis que el seu exercici comporta. No és competència de l’Ajuntament 
dirimir si la Resolució 1/XI s’ajusta a la Constitució; és una tasca del TC. Llegeix el 
punt 4 de l’acord del Ple del TC sobre aquesta Resolució. L’advertiment del TC va 
adreçat al Govern de la Generalitat i als membres de la Mesa i Presidència del 
Parlament. La llei orgànica del TC ordena que tots els poders públics estan obligats al 
compliment de les resolucions del TC. Tots els regidors som poders públics de l’Estat i 
hem de ser exemplars en el compliment dels càrrecs i de les seves obligacions. Creu 
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que els punts 1 i 2 de la moció xoquen contra els principis constitucionals  i el punt 
segon voreja perillosament els límits de la crítica jurídica i política. A títol particular 
tothom pot opinar el que cregui més oportú sobre la separació territorial. La institució 
(que forma part de l’estat de dret) no pot infringir els més elementals principis  de 
l’estat de dret, que implica el sotmetiment dels poders a l’imperi de la llei per excloure 
l’arbitrarietat. No hi ha democràcia sense estat de dret. Avui es pretén la 
desobediència de l’Ajuntament a les normes comuns de convivència i que es doni 
suport al trencament del marc de convivència legal, legítim i democràtic de la 
Constitució Espanyola. Votaran que no a la moció; una moció que mai hauria d’haver 
estat presentada al Ple i que suposa un desafiament a allò que van prometre quan van 
prendre possessió del càrrec.  
 
El Sr. Postius  qualifica el discurs de la Sra. Ribes d’apocalíptic; li demana que si creu 
que la moció és il·legal marxi del Ple.  Si considera que s’està fent una il·legalitat li 
demana que presenti la corresponent denúncia. No accepta cap amenaça. El resultat 
de les passades eleccions al Parlament atorga 72 diputats que han donat suport a la 
Resolució. Les eleccions van ser de caràcter plebiscitari, perquè no hi va haver cap 
altra opció. Recorda la tramitació de l’Estatut de l’any 2006 i les impugnacions  
presentades pel PP i pel defensor del Pueblo. L’any 2011 es va plantejar fer un pacte 
fiscal que va ser rebutjat. L’any 2012 el Parlament va demanar al Congrés poder fer un 
referèndum i va ser rebutjat. La Llei de consultes va ser impugnada al TC. Es va votar 
en un procés participatiu. Davant la impossibilitat de fer altra cosa, es van convocar 
eleccions amb caràcter plebiscitari que va donar el resultat dels 72 diputats. La  
democràcia fa les lleis, no a la inversa. Cal explicar quines són les alternatives que 
planteja cada partit a aquesta situació, sense amenaces ni pors. El Parlament ha donat 
compliment al mandat de les urnes. Si no s’està d’acord amb la valoració de diputats 
es pot convocar un referèndum; creu que fa por que la ciutadania digui que no vol 
continuar a Espanya.  El PP hauria d’intentar explicar un projecte d’Espanya que fos 
atractiu per als catalans. El Parlament ha plantejat iniciar un procés per constituir la 
república catalana, tot i les dificultats, en coherència amb els resultats electorals. 
Valora que la moció s’hagi pogut presentar per tres grups i agraeix el suport del Comú. 
Diu a la Sra. Ribes (en al·lusió a les seves referències a la coherència de vot) que li 
sap molt greu que avui aprofiti l’absència del Sr. Cerdà  per atacar-lo en aquest sentit. 
(El Sr. alcalde diu que no ha vist cap intenció en aquest sentit). El Sr. Postius explica 
que la decisió que avui adoptarà el seu grup serà col·legiada i assumida de manera 
unànime.  
 
La Sra. Mestres  explica que portem anys debatent sobre el mateix tema (consulta, 
referèndum, dret a decidir, independència..) i avui tornem a repetir el debat. El grup del 
PSC no farà ni vol, cap desconnexió. El resultat de les eleccions del 27S, que eren 
plebiscitàries, va donar un 47% dels vots dels catalans a favor de la independència. No 
es va aconseguir la majoria. Ara estem en una situació conflictiva, sense govern i 
sense president, en la que es planteja una desconnexió. No entén res. Hi ha regidors a 
favor de la desconnexió que es presenten per anar al Congrés com a diputats i 
regidors que voten a favor de la desconnexió quan el seu partit està en contra. 
Qualifica la situació de desgavell. Demana que es faci política seriosa. Destaca la 
importància de les eleccions del 20D. Li fa pena la situació actual de les relacions 
entre els governs de Catalunya i de l’Estat. Votaran en contra de la moció. La seva 
proposta passa per la reforma de la Constitució per aconseguir un estat federal; potser 
serà la única solució pel nostre país.  
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El Sr. Gabarrell  creu que no es pot identificar el procés cap a la independència amb 
una sola persona. No creu les notícies sobre la fugida d’empreses de Catalunya que 
ha comentat la Sra. López. Critica també que la Sra. Ribes hagi adoptat un to mes 
“apocalíptic” que la portaveu del PP. Destaca la importància  de les mesures socials 
que conté la Resolució del Parlament. No creu en la reforma de la Constitució.  
 
El Sr. Talamonte  critica al PP per les referències que ha fet al diari la Vanguardia i diu 
que en saben molt de controlar els mitjans de comunicació. Creu que el PP no té cap 
tipus de credibilitat i estan buscant recanvis. No estan en una situació de reforma de la 
Constitució; no s’ho creu ningú. Estem davant d’un procés constituent a Catalunya. La 
ciutadania comença a ser conscient de la situació i de que s’ha produït un procés de 
desconnexió real. Alguns poders i estaments espanyols han optat per la via de 
fomentar l’odi, la qual cosa ha produït un moviment de ruptura. El recurs a l’Estatut va 
ser el primer pas de la ruptura. El PP i C’s han treballat per provocar el procés de la 
independència de Catalunya. No vol noves fronteres. Estem en un procés constituent a 
Catalunya i a Espanya que s’haurà d’estendre a la resta d’Europa davant els poders 
econòmics i per aconseguir una democràcia real.  
 
La Sra. López  destaca la gran quantitat d’al·lusions i crítiques que s’han fet al seu 
grup i al seu partit. El to del seu discurs respon a la pena que li fa aquesta situació, en 
veure que alguns catalans es volen separar de la resta dels espanyols. Recorda que 
en unes eleccions plantejades per alguns com a plebiscitàries, els favorables a la 
independència han tret un 48% dels vots; un resultat important, però que no dóna 
majories ni per reformar l’Estatut ni per fer una nova llei electoral catalana o promoure 
la reforma de la Constitució. Critica la incoherència del Sr. Postius que vol 
desconnectar de l’Estat i es presenta com a candidat al Congrés. L’alternativa del PP 
és apostar per la democràcia, l’estat de dret i la convivència;  el diàleg dins de la llei.  
 
El Sr. Vega  creu que no es pot considerar que “alguns” catalans volen marxar 
d’Espanya, quan s’està fent referència a dos milions de votants. Creu que el camí del 
diàleg del PP està esgotat. Critica la intervenció de la Sra. Ribes que inclou insults i 
amenaces. L’amenaça és violència verbal. Reitera la voluntat de marxar de l’Estat.  
 
La Sra. Ribes  diu al Sr. Vega que confon l’argumentació jurídica amb l’insult i 
l’amenaça. Creu que no té arguments i per això critica a C’s i intenta lligar-los amb el 
franquisme; aquestes afirmacions desqualifiquen els arguments d’ERC-AVANCEM. No 
han donat ni un sol argument per votar a favor la moció. Diu al Comú que si no vol 
fronteres no doni suport a la moció. Diu al Sr. Postius que ha fet un exercici de baixesa 
moral absoluta; ni ella ni cap membre del seu grup ha comentat en cap moment res en 
relació a la situació personal d’un dels regidors del seu grup que avui no està present. 
En la seva intervenció ha dit que en aquests moments tots ens hauríem de posicionar  
sobre aquesta moció i en el Ple hi ha persones que pertanyen a UDC; ahir el seu cap 
va dir que UDC està acollint  persones que abandonen CDC disconformes amb el 
posicionament de pactar amb la CUP en el procés de desconnexió. En cap moment ha 
parlat de les absències per qüestions personals. Reconeix que la Crida-CUP és 
coherent; volen la independència i per això no es presenten a les eleccions per formar 
part de les Corts espanyoles. El Sr. Postius ha decidit que el millor camí per a 
l’Alcaldia és anar al Congrés dels Diputats. No creu que es pugui qualificar 
d’apocalíptic un ordenament jurídic que permet que el Sr. Postius sigui regidor, cobri 



 
 

 47 

un sou o es pugui presentar com a candidat al Congrés dels Diputats i ser elegit. En 
democràcia cal respectar les majories i les minories. El nostre ordenament no preveu 
les eleccions plebiscitàries. El ponents de la moció no poden donar per fet que són els 
únics dipositaris dels mandats democràtics; la resta de grups també es deuen als 
mandats democràtics dels seus votants.   
 
El Sr. Postius  creu que la Sra. Ribes i el PP són qui tenen una idea molt pobra de la 
democràcia. Hi ha una realitat en la decisió dels 72 diputats del Parlament. El 48% de 
la població ha decidit que cal fer un pas endavant i convertir-se en un nou Estat, un 
39% ha dit que no i la resta, defensa altres opcions. Critica que C’s hagi abandonat 
Catalunya per presentar-se a Madrid. Des de Catalunya s’ha intentat absolutament tot; 
no s’ha plantejat cap alternativa per part del PP o C’s que no siguin amenaces o por. 
Si va a Madrid espera que sigui per 18 mesos i per aconseguir la independència. Creu 
que el cap de llista de C’s anirà a Madrid per fer president al Sr. Rajoy. No creu que 
hagi fet cap baixesa moral com ha dit la Sra. Ribes; el grup de CiU adopta les 
decisions de manera col·legiada i s’assumeix per tothom.  Diu que els 6 regidors de 
CiU estan en el Ple perquè els van votar 9.000 ciutadans, no per una llei. En les 
eleccions del 27S prop del 50 % dels lleidatans van votar que Catalunya sigui un estat 
independent.  
 
La Sra. Mínguez  creu que aquesta sessió està plena de contradiccions. Diu al Sr. 
Postius que els 9.000 vots que va rebre van ser sota unes sigles de CiU; d’aquest 
nombre caldria destriar quants van votar a CDC, quants a UDC i de tots ells quants 
són independentistes. A Catalunya va votar el 48% a favor de l’estat independent; no 
podem obviar l’altra Catalunya. Un Govern ha de governar per a tothom, no només 
pels seu votants. No ha de ser tan fàcil aplicar el criteri dels 72 diputats quan encara 
no s’ha pogut arribar a un acord per fer un Govern i escollir un president. S’està donant 
el poder d’elegir el president de la Generalitat als participants de l’Assemblea de la 
CUP. Diu al Sr. Postius que si és elegit diputat haurà de jurar o prometre la 
Constitució, encara que sigui per imperatiu legal. Se sotmetrà a unes lleis en les que 
no creu; si té tantes objeccions és millor que no hi vagi i confiï en el procés des de 
dintre. El mateix argument serveix per a ERC. No es pot obviar la meitat dels catalans; 
cal cohesionar. La meitat dels catalans que no volem la independència no ens sentim 
escoltats ni recolzats. Creu que l’actitud del Comú és incoherent; la mateixa 
assemblea que decideix donar suport a la moció, acorda anar a les eleccions amb IC i 
Podem. El PSC votarà que no, un no rotund a la desconnexió.  
 
El Sr. Gabarrell  creu que hem parlat amb llengües diferents. Ell creu en el Parlament i 
en les decisions que pren. Mai es governa pel 100% de la ciutadania, per això estan 
les majories. El PP ha pres decisions a les Corts també en funció de la seva majoria. 
Tenim a Catalunya una majoria parlamentària legítima que pren decisions. La Crida-
CUP ha dit sempre que no respectaria les lleis injustes. L’independentisme comença 
amb el post franquisme. Tenen un camí per a la construcció d’un nou país. 
 
El Sr. alcalde  diu que una majoria del 48% l’habilita per canviar polítiques, però no per 
canviar el marc institucional d’un país o les relacions territorials dels seus ciutadans. 
En les eleccions plebiscitàries es compten vots,  no escons.  
 
El Sr. Talamonte  demana un torn per al·lusions. Diu a la Sra. Ribes que no entén res i 
que estan fent més gran la fractura social. A la Sra. Mínguez li rebat les acusacions 
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d’incoherència per l’acord sobre les properes eleccions; ara voten una moció de suport 
al Parlament, sobre la legitimitat del Parlament de Catalunya per a prendre decisions.  
 
La Sra. Ribes  per al·lusions diu al Sr. Gabarrell que si creuen que han de desobeir les 
lleis injustes cal aclarir qui decideix quina llei és justa i quina no ho és: ho decideixen 
ells, amb el seu criteri?  
 
La moció es rebutja amb 12 Vots a favor dels grups de CiU, ERC-AVANCEM, Crida-
CUP i Comú i 14 vots en contra dels grups del PSC, C’s i PP.   
 
 
Punt núm. 29. Moció del Grup Municipal Crida per Ll eida-CUP per la condemna 
de l’homenatge als feixistes italians que van comba tre a Espanya durant la 
Guerra civil 
 
El Sr. Juvillà  explica les commemoracions que s’han fet a Lleida de la trista data del 
dia 2 de novembre de 1937, dia que va ser bombardejat el Liceu Escolar. Han estat 
actes en defensa de la pau i de rebuig al feixisme. Celebra que la Paeria hagi 
commemorat cada any aquesta trista efemèride; cal que l’Ajuntament esdevingui 
proactiu  en la condemna de qualsevol manifestació pro feixista. El passat 4 de 
novembre el Consolat Italià a Madrid va acollir un acte de la Asociación Nacional de 
Combatientes Italianos en España, fundada l’any 1949 per enaltir els feixistes italians 
que van combatre a la Guerra civil espanyola. Explica els actes. La Paeria, com 
Ajuntament d’una ciutat que ha estat víctima del feixisme, ha de denunciar les 
atrocitats comeses pels defensors d’aquesta ideologia i condemnar-ne qualsevol tipus 
d’homenatge. Comenta diverses queixes i actuacions  tramitades per altres 
ajuntaments en aquest sentit. Demana el vot favorable a la moció. 
 
El Sr. González  agreix la presentació de la moció i manifesta estar-ne completament a 
favor. Demana que, a més, l’Estat italià reconegui el mal fet i demani perdó pels danys 
produïts pels bombardejos fets per l’aviació de Mussolini durant la Guerra Civil. També 
voldrien demanar que el Govern italià deixi d’enaltir la guerra i promoure espais 
dedicats als voluntaris feixistes morts durant la Guerra Civil. Demana també que el 
Govern espanyol no deixi celebrar aquest tipus d’esdeveniments en territori espanyol. 
Recorda els morts del bombardeig de Lleida. Votaran a favor de la moció.  
 
El Sr. Vilella  considera que han demostrat el ferm compromís i solidaritat amb les 
víctimes i els familiars del tràgic i lamentable bombardeig que va partir Lleida fa 78 
anys i que va afectar particularment al Liceu Escolar. Ho han demostrat assistint cada 
any a l’acte d’homenatge que cada any es fa en record de les víctimes del Liceu. En la 
moció es demana que l’alcalde elevi una queixa per un acte organitzat pel consolat 
d’un país sobirà i democràtic. Creu que Itàlia està fora de tota sospita de règim 
totalitari i no creu que sigui adequat fer allò que es proposa. Si l’alcalde considera que 
ho ha de fer no tindrà tampoc l’oposició del seu grup, per això s’abstindran de votar.  
 
La Sra. Marin  explica que el bombardeig de l’any 1937 va marcar per sempre la 
memòria de la ciutat. Qualifica l’actuació de l’aviació de premeditada estratègia 
criminal. Explica el nombre de quilograms de bombes llençades, incloent bombes 
incendiàries i metrallaments amb vol ras.  L’hora triada no va ser casual, quan hi havia 
més gent al carrer. No va ser una acció militar, sinó un crim. Explica la finalitat de l’acte 
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del passat 4 de novembre,  amb permissivitat i passivitat de l’Estat espanyol. Creu que 
això qüestiona la qualificació de modèlica que s’ha donat a la transició espanyola. Fa 
esment als actes que es fan al Valle de los Caídos o les activitats de la Fundació 
Francisco Franco, entre altres. Donen plenament suport a la moció i a qualsevol acció 
que el govern de la Ciutat pugui fer en aquest sentit.  
 
El Sr. Rubio  diu que el seu grup està totalment d’acord amb la moció. Explica les 
ajudes militars que va rebre el general Franco de les potències feixistes del moment; el 
seu armament i els efectius humans van ser una de les claus de la victòria de les 
tropes del dictador. Espanya va ser un camp de proves de la segona Guerra Mundial. 
Explica els fets del bombardeig de Lleida, que va tenir moltes víctimes entre els nens i 
nenes del Liceu Escolar. Rebutja tots els homenatges fets a aquests militars feixistes i 
més si pensem que n’eren voluntaris. Es pregunta com és possible aquest tipus 
d’actes en països democràtics com Espanya o Itàlia. Reivindica el rol de la ciutat com 
a element clau del front del Segre l’any 1938. Cal lluitar perquè aquests actes 
d’enaltiment no es tornin a repetir mai més.  
 
La Sra. Culleré  diu que el seu grup dóna suport a la moció. Explica els motius pels 
quals votaran a favor. El 2 de novembre de 1937 es va produir un dels capítols més 
vergonyosos de la nostra memòria col·lectiva. Mantenir el record és una obligació ètica 
i cívica; no es poden banalitzar uns crims atroços i injustificables. El  mes de novembre 
de l’any passat vam aprovar una moció que condemnava expressament qualsevol acte 
o acció neofeixista no neonazi. Hem d’actuar en defensa dels valors de la pau, el 
respecte i la tolerància.  No podem permetre que s’homenatgi a qui va matar nens 
innocents. En concordança amb la història de la ciutat i als actes que la Paeria ha fet 
en homenatge a les víctimes, cal demanar explicacions sobre aquests actes 
d’enaltiment. 
 
El Sr. alcalde  manifesta el suport a la moció. Reivindica que l’Ajuntament, en el 
període del govern tripartit,  va posar el monument commemoratiu d’aquesta tragèdia, 
davant on era el Liceu Escolar. Cada any es convida a parlar a diversos exalumnes del 
Liceu. Cal reconèixer el rol del Sr. Sampedro i la bona feina d’investigació feta pels 
regidors de la CUP en analitzar què és el que havia passat i, en conseqüència,  
enriquir l’acte de la commemoració de la tragèdia i possibilitar aquesta proposta de 
queixa formal davant el Govern italià a través de l’ambaixada. Reitera el 
reconeixement de la tasca feta pels veterans i pels regidors proposants. Votaran a 
favor.  
 
S’aprova amb 24 vots a favor i 2 abstencions del Grup Municipal del PP. 
 
 
Punt núm. 31. Moció del Grup Municipal del PP per a  la implantació de 
comissaries externes de proximitat a Lleida  
 
La Sra. López  explica que aquesta moció coincideix amb la que va presentar el seu 
grup el mes d’abril de l’any passat. Es torna a presentar, perquè creuen en la 
necessitat de les comissaries externes de proximitat, que es poden ubicar en els 
centre cívics per recollir les propostes, denúncies, etc. que fan els veïns. Creu que el 
fet d’haver de desplaçar-se lluny del barri pot dissuadir la ciutadania. Comenta les 
qüestions que podien ser plantejades davant els membres de la Guàrdia Urbana d’una 
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manera més còmoda i propera. Aquesta experiència s’està duent a terme en altres 
ajuntaments com és el cas de Reus (ho explica). També considera que haurien de 
col·laborar en aquest projecte els mossos d’esquadra.  
 
El Sr. Talamonte  creu que el PP davant els problemes no aporta solucions, sinó que 
els contraposa amb l’ordre, l’autoritat, la tradició i la política de la por. El Comú vol 
ciutadans lliures i el PP els vol paralitzats i amb por; d’aquesta manera la gent no es 
preocupa de demanar justícia. No creu que en cap cas sigui normal posar un policia a 
l’entrada d’un centre cívic. Explica que la delinqüència sempre és inversament 
proporcional al nivell d’educació; qui obre les portes d’una escola tanca les d’una 
presó. Aquesta ha de ser la línia de treball. Pregunta si necessitem 24 agents per 
prestar aquest servei i quin cost ha de tenir (o quins serveis es deixaran de prestar). 
Cal millorar la recepció de denúncies per la Guàrdia Urbana; ja tenim una comissaria 
que té un cost considerable. No té sentit la proposta de la moció. Explica que Espanya 
és un dels països d’Europa amb menor nombre de delictes per habitant i un dels 
majors ràtios de policia. Ja tenim suficient presència policial; cal aplicar altres mesures 
per solucionar problemes de delinqüència o de veïnatge. Valora la tasca de la Guàrdia 
Urbana, però creu que cal millorar encara més la formació en matèria social i de 
proximitat.  
 
El Sr. Gabarrell  comença la seva intervenció afirmant que la seguretat personal i 
col·lectiva dels individus està íntimament lligada a la satisfacció dels seus drets. Quan 
parlem de seguretat cal parlar d’encarar el repte de la justícia social com a veritable 
motor de canvi d’una situació complexa de desigualtat. L’anàlisi del que succeeix a la 
via pública té un caràcter complementari. La dreta se n’oblida del primer debat; només 
parla de mesures policials per fer invisibles els problemes a la via pública, no pas per 
solucionar-los. La sensibilització es limita a la manera de plantejar les denúncies. 
Qualifica el sistema socioeconòmic d’injust, que genera dificultats de manera 
permanent, amb austeritat pels més febles i rescat per als poderosos.  Aposta per la 
feina dels educadors de carrer, dels mediadors culturals i per les polítiques per evitar 
la segregació. Cal vetllar perquè l’espai públic sigui absent de violències; però, no creu 
que això s’aconsegueixi amb major repressió. Es vol substituir l’actuació social per un 
bon nombre de mesures repressives. No volen una ciutat – comissaria que generi 
només un major nombre de condemnes i que faci incrementar més la despesa en 
seguretat. Si no s’inverteix en polítiques socials i educatives de mediació als barris, el 
problema no es resoldrà. Votaran en contra de la moció, atès que la seva perspectiva 
és la contraria a la que defensa el seu grup.  
 
El Sr. Vega  diu que el model de seguretat modern no és només el de la seguretat 
policial. Seguretat i civisme estan íntimament lligats. Les dificultats es poden resoldre 
millor amb educadors de carrer, amb prevenció i amb educació. Posem més cultura, 
més treball comunitari. El model de seguretat ciutadana és multifactorial. La policia 
moderna funciona a la demanda; amb les noves tecnologies és capaç  de tenir un radi 
d’acció suficient per actuar correctament. La nostra policia està capacitada per a 
treballar des d’aquesta perspectiva. Hem d’aportar més recursos tecnològics. Un 
centre receptor de denúncies podia fer una tasca que les noves tecnologies poden 
també assolir. Hem d’apostar pels educadors de carrer, els agents cívics, prevenció i 
educació, amb un model propi del Segle XXI.  
 
La Sra. Ribes  no està d’acord amb el discurs que s’ha fet per alguns grups que han 
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plantejat una visió de repressió policial que no s’ajusta a la realitat. Creu que 
tranquil·litza veure a la Guàrdia Urbana (o als mossos d’esquadra o a la policia 
nacional)  patrullant per la ciutat. Cal un nombre suficient d’agents. No entén quin és el 
contingut real de la moció, que no preveu si caldrà fer noves incorporacions d’agents o 
es treballarà amb els que tenim. És contradictori parlar de denúncies penals afegint el 
qualificatiu de “menor rellevància”. Creu que els treballs que es proposen ja els estan 
fent el membres dels cossos de seguretat. Probablement hi hauria acord sobre la 
necessitat d’incrementar la plantilla de la Guàrdia Urbana. No sap si els ponents han 
parlat amb els cossos de seguretat per saber la seva opinió sobre aquesta proposta. 
(ho posa en dubte).  
 
La Sra. Culleré  anuncia que s’abstindran de votar la moció. El programa electoral de 
CiU recollia la recuperació de la figura del guàrdia de barri, per garantir la presència 
continuada de la policia en tots i cadascun dels barris. La ciutadania demana major 
seguretat al carrer; cal una figura referent que estigui al costat de les persones i ajudi a 
eradicar problemes de civisme i de convivència.  Cal més fermesa davant els 
problemes crònics de seguretat. No cal externalitzar als centres cívics la caserna de la 
Guàrdia Urbana. CiU ha proposat la descentralització als barris de l’atenció ciutadana. 
Cal un enllaç directe dels ciutadans amb el cos de seguretat local  i per això s’ha 
demanat la creació d’un web oficial de Cos per gestionar tràmits en què hagin 
d’intervenir.  
 
La Sra. Mestres  diu que votaran en contra de la proposta, tal  com ho van fer el 
mandat passat i per les mateixes raons. La seguretat de la ciutat correspon als Mossos 
d’Esquadra. Nosaltres fem feina de col·laboració. El model de policia de barri és 
completament obsolet a Catalunya (en els dos cossos). Rebutgen la proposta, perquè 
el professional de la Guàrdia Urbana ha aportat els seus criteris tècnics i diuen que la 
proposta no té sentit. Tenim una Comissaria nova que atén tota la ciutat; 40 policies de 
guàrdia als barris, amb uns comandaments que visiten directament les persones que 
tenen situacions complicades. No creu en un model de policia a cada centre cívic. 
Explica els sistemes de connexió de les policies i les connexions entre comissaries i 
entre cossos de seguretat. La proposta implicaria més despesa en xarxes 
informàtiques i més despesa en plantilla.  Estem fent un esforç impressionant en 
matèria de seguretat ciutadana.  
 
La Sra. López  no dubta sobre l’esforç que està fent el Govern en matèria de 
seguretat. Lamenta que aquesta iniciativa (que funciona en altres ciutats) no s’hagi 
acceptat. Creu que apropar la policia a la ciutadania no té res a veure amb la por o 
amb la repressió; es vol donar més seguretat i apropar la Guàrdia Urbana a la 
ciutadania. La mesura que proposen no és incompatible amb les demandes 
d’educadors cívics, cultura, etc. que han formulat alguns grups. L’atenció només es 
produiria en determinats dies i determinades hores. L’objectiu d’una moció no és 
concretar els detalls de l’acció, sinó cercar el pronunciament dels grups municipals 
sobre una iniciativa. La manera de fer-ho (si s’aprovés la moció) seria  responsabilitat 
de l’equip de govern. Li ha sorprès el vot de CiU que l’any passat va donar el suport a 
la mateixa moció (ho explica).  
 
La Sra. Culleré  explica que aquesta moció es va debatre el mes d’abril de l’any 
passat. Duran aquest mandat han fet diverses propostes sobre descentralització de 
l’OMAC als centres cívics o la creació de la web de la Guàrdia Urbana.  
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La Sra. López  està d’acord amb la proposta de la web de la Guàrdia Urbana; però, 
creu que mai podrà substituir la presència d’un agent i el tracte personal. 
 
La Sra. Ribes  diu que manté el dubte sobre la manera en què es podria implementar 
la proposta i quina era la necessitat real que la sustentava. Creu que les propostes i 
mocions han d’estar estudiades de manera sòlida, amb avaluació dels mitjans, 
funcions, etc. Reitera que calia parlar amb els representants policials de la ciutat.  
 
La Sra. López  es remet al model de la ciutat de Reus (ho explica), amb una dedicació 
parcial. Ha fet una proposta que té unes dades, tot i que després caldrà desenvolupar-
la.  
 
Es rebutja amb 2 vots a favor del Grup Municipal del PP, 19 vots en contra dels grups 
del PSC, C’s,  ERC-AVANCEM, Crida-CUP i Comú i 5 abstencions del Grup de CiU.  
  
 
Precs i preguntes  
 
Número 1. El Sr. Talamonte  formula la pregunta següent, presentada per escrit:  
 
Vist l’informe del passat 16 d’octubre del 2015 del departament d’Obres i Projectes 
“INFORME REFERENT ALS ACCESSOS A LA GRANJA PIFARRÉ – PARTIDA DE LA 
CAPARRELLA 115”, signat per tècnics municipals i on es detallen les actuacions 
necessàries per dotar d’accés de vehicles de grans dimensions a la granja Pifarré, el 
Grup Municipal de comú de Lleida formula la  següent pregunta al Ple: 
 

1. Segons les conclusions de l’esmentat informe, és possible actualment l’accés a 
la granja Pifarré de vehicles de grans dimensions per la via de servei d’ADIF?. 

2. És possible actualment l’accés a la citada granja de vehicles de grans 
dimensions per qualsevol altre camí?. 

 
El Sr. Larrosa diu que aquesta pregunta li ha estat contestada per escrit.  
 
Número 2. El Sr. Talamonte formula un prec demanant la solució tècnica  dels 
problemes de sonoritat i de la megafonia de la sala.  
 
Número 3. El Sr. Gabarrell dóna compte de la pregunta escrita següent sobre l’ús de 
la llengua catalana  en la informació i documentació de la Paeria. Les qüestions 
plantejades són:  
En quina llengua està trametent actualment la informació i la documentació la Paeria?. 
S’ha iniciat els tràmits per a què la tramesa de documentació sigui en bilingüe? 
 
El Sr. alcalde diu que amb caràcter general la informació es tramet en català. Quan 
l’interessat ho demana es fa bilingüe i quan ens adrecem a altres administracions 
radicades fóra de Catalunya es fa en castellà.  
El Sr. Gabarrell explica que la seva pregunta es referia a la informació amb caràcter 
general, quan el ciutadà no demana una llengua determinada.  
El Sr. alcalde manifesta que no ha percebut cap canvi en aquest sentit.  
El Sr. Gabarrell explica que li han fet arribar algunes comunicacions en ambdues 
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llengües (4 en concret).  
El Sr. alcalde li demana que l’informi en detall per analitzar-ho.  
 
Número 4. Prec que  presenta el Sr. Juvillà.  Explica que l’entitat bancària BBVA té 
més de 630 habitatges buits a Lleida i que avui ha realitzat pressions inacceptables 
sobre membres de la PAH i es nega a trobar solucions per la dació en pagament i 
oferir habitatges de lloguer social tal i com especifica la Llei 24/2015, demana:   
 
Que s’apliqui sense dilació la màxima sanció prevista per la llei 24/2015 per no oferir 
pisos vuits a lloguer social a Lleida que són propietat de l’entitat bancària BBVA. 
 
El Sr. alcalde explica que han començat els requeriments a les entitats per verificar 
que els habitatges de la seva propietat estan buits.   
El Sr. Larrosa diu que aquest és el darrer tràmit previ a la inspecció. S’ha demanat  a 
les companyies subministradores que indiquin els consums dels darrers dos anys. 
Amb aquesta informació es procedirà a l’obertura de l’expedient i les inspeccions 
corresponents.  
 
Número 5. Pregunta escrita presentada pel Sr. Baiget . En el marc de la celebració 
de la festivitat de Santa Cecília, cada any es realitza un acte homenatge. Segons hem 
observat aquest acte inclou un dinar col·lectiu. 
Dit això preguntem: 
 

a. Quin criteri es segueix per convidar a les persones al dinar? 
b. En el cas d’enguany, quines persones hi ha anat? 
c. Quantes persones han anat al dinar? 
d. Quantes de les persones que han anat al dinar són treballadores públiques de 

la Paeria, quantes són treballadores públiques d’altres institucions i quantes 
són la resta de convidats? 

e. Quina despesa ha generat el dinar? 
f. Quina despesa desglossada ha generat l’acte, en les següents parts: L’acte a 

l’av. Blondel, la missa a la Catedral i l’acte a la sala de plens? 
g. Han generat hores extres, en cas afirmatiu quantes, els Agents de la Guàrdia 

Urbana durant el dia de Sta. Cecília? 
h. Quantes d’aquestes hores han estat dins de l’acte i quantes formen part del 

servei normal de la guàrdia urbana de l’esmentat dia? 
 
El Sr. alcalde diu que el criteri de convidar al dinar és el de fer-ho a tota la Guàrdia 
Urbana, als guardonats que no formen part del cos i als presidents o portaveus de 
cada grup municipal. En alguns casos els convidats poden anar amb la seva parella. 
Han anat representants dels col·lectius esmentats, aproximadament unes 200 
persones. El preu del cobert ha estat de 30 euros, que inclou la festa infantil. L’acte no 
té costos afegits, llevat d’un ram de flors.  
La Sra. Mestres explica que no s’han generat hores extres. El servei normal no es veu 
afectat per la diada (ho explica). Cap efectiu que treballa en servei ordinari va al dinar.  
El Sr. alcalde diu que es fa un dinar similar per Sant Joan de Déu amb els bombers, 
amb una participació molt inferior, motivat perquè un bon nombre de membres del cos 
provenien de l’Ajuntament.  
El Sr. Baiget agraeix la informació i demana que li sigui traslladada la informació per 
escrit.  
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Número 6. El Sr. Vega  formula un prec demanant la convocatòria de constitució del 
consell editorial previst al Cartipàs.  
El Sr. alcalde explica que va dir al seu Gabinet que enviessin una comunicació als 
grups amb els nomenaments que manquen (el Consell Econòmic i Social, entre altres) 
per fer els corresponents nomenaments. Dilluns rebran un correu per nomenar el 
representant al Consell Editorial.   
 
Número 7. El Sr. Osorio formula tres qüestions referides a la via pública que van  
presentar després de la Comissió Informativa.  La primera d’elles anava referida a la 
reparació del vial de pas que hi ha entre el carrer Vidal i Codina i la plaça Clara 
Campoamor, que es troba en un elevat estat de degradació.  
 
El Sr. Larrosa diu que ha rebut aquestes qüestions i que les ha tramés als tècnics de 
via pública per què donin la resposta oportuna.  
 
 
L’alcalde aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
 
 
 
El secretari,  

Vist i plau, 
 L’alcalde, 


